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Aktualizace webových 
stránek města
Uživatelé městských webových 
stránek mohou očekávat příjem-
né změny. Zastupitelé schváli-
li návrh mediálního výboru na 
úpravu úvodní stránky, která 
by měla především zpřehlednit 
prezentaci města. Výrazná bude 
upoutávka na Městské informač-
ní centrum, doplní ji praktičtější 
kalendář pro snadné vyhledávání 
akcí i další novinky. „ Takzvaný 
rychlý výběr bude řazen podle 
návštěvnosti, ty nejvyhledáva-
nější rubriky budou hned na 
začátku přehledu. Můžeme se 
těšit, že webové stránky budou 
zase o něco hezčí“, dodal staros-
ta Jan Tecl.

Zastupitelstva budou po 
prázdninách ještě třikrát
Jednání zastupitelstva se o prázd-
ninách nekonají, rada města 
bude však zasedat podle potře-
by. Zastupitelé schválili termíny 
jednání na druhé pololetí roku 
2011. Po prázdninách se sejdou 
ještě třikrát, a to 12. září, 31. říj-
na a naposledy 12. prosince. Kro-
mě veřejných jednání zastupitel-
stva svolá starosta ještě pracovní 
zasedání k návrhu rozpočtu na 
rok 2012. 
 S. Pátková
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Město známe i neznáme

Lze se jenom dohadovat, jak by se vyvíjel osud 
nadějného právního historika, nebýt dramatic-
kých a tragických událostí mezi lety 1938 a 1945 
pro náš národ, doby, jež byla zkouškou pevnosti 
přesvědčení a charakterů zvláště pro ty, kteří ofi-
ciálně stáli v jeho čele.

Velké rozčarování u české veřejnosti znamenaly již 
Klimentovy články za horkého léta r. 1938, v nichž 
se vyslovoval pro větší zastoupení sudetských 
Němců ve veřejné správě, jež mělo podle autora 
vést k posílení stability státu a názory na oprávně-
nost Runcimanovy mise a tudíž zasahování velmo-
cí do česko-německého vztahu uvnitř republiky. To 
však byl jenom začátek. 
Po zvolení E. Háchy prezidentem okleštěného 
Česko-Slovenska se přestěhoval na sklonku pro-
since r. 1938 na Pražský hrad a stal se úředníkem 
prezidentské kanceláře. Svého šéfa doprovázel 
na neblahé cestě do Berlína v noci ze 14. na 15. 
března 1939 a spolu s ním byl i svědkem vyhlášení 
protektorátu. 
V nových poměrech se rychle zorientoval a 19. 3. 
vyšel v Národní politice jeho neslavně proslulý 
článek Obnovuje se svatá říše římská, který bývá 
považován za ideový základ jednoho ze směrů 
kolaborace s okupační mocí a jenž se také stal po 
válce jedním z hlavních bodů jeho obžaloby před 
Národním soudem. Kliment svoje pojetí státo-
právního postavení českého státu v rámci univer-
zalistické říše podmíněné dobovými souvislostmi 
vždy obhajoval a vysvětloval jako obranu české 
autonomie. Jakkoliv srovnání středověké říše 
s tehdejší III. říší pokulhávalo, a bezpodmíneční 
kolaboranti typu E. Vajtauera či E. Moravce stejně 
jako čeští fašisté v tom viděli určitou chytristiku, 
Klimentovy myšlenky později ještě dále rozvádě-
né přispěly podstatně k vytvoření protektorátní-

ho konformismu a části české veřejnosti poslou-
žily jako omluva pro někdy až příliš ochotnou 
spolupráci s okupanty.  
Své sehrály zpočátku i ohromující válečné úspěchy 
Německa. Pro dokreslení Klimentových názorů  
a možná i duševního rozpoložení jemu podobných 
svědčí jeho výroky, jež pohotově zaznamenával 
kolega z prezidentské kanceláře a spolupracovník 
domácího odboje E. Sobota (popraven nacisty 
25. 4. 1945): „Národ se omamuje Mou vlastí, Libu-
ší… Vůdcové mají strach, že se Beneš vrátí a bude 
věšet. To je k smíchu. Tohle je navždycky. Naše je-
diná spása je v tom, aby stejně jako my byli i Poláci, 
Maďaři a Jihoslované. I Francie bude protektorát 
naší říše. Už aby to bylo. Strach mám jen z toho, že 
by Hácha začal diplomatizovat a ztratil elán… Lidé 
jsou fouňové bez hlavy. České lidi je třeba znova 
a znova srážet z jejich fouňovství. Drobná politika 
jako za Riegra. Každý zřízenec je úspěch. Nic jiného 
se nedá dělat.“
Právě takové lidi nacisté potřebovali. Raději ve 
svých plánech na úplné politické a hospodářské 
ovládnutí českého národa, využití jeho potenciálu 
pro válku a na pozdější konečné řešení prostoru 
Čechy a Morava podporovali oficiální protektorát-
ní reprezentaci, než aby k moci pustili české fašisty, 
kteří u veřejnosti vzbuzovali jenom odpor a opo-
vržení. Takovým bylo těžko vypovědět smlouvu 
s ďáblem, a jak se šroub dále utahoval, často si ani 
neuvědomovali, že překročili všechny meze kola-
borace, které si sami dříve i později stanovovali. 
Ostatně protektorátní autonomie byla od počátku 
fraška, ač si stále namlouvali opak, a oni v ní byli 
neslavní herci do hořkého konce. 
Také vlastní Klimentovy publicistické počiny se 
od heydrichiády začaly slovníkem i stylem nebez-
pečně blížit nejhorší žurnalistické žumpě českého 
aktivismu. Pražská německá radnice mu v r. 1943 
udělila cenu Heydrichovy nadace. Budiž však po-
znamenáno, že pro oceněného byl zřejmě akt 
velmi trapný. Celou částku 100 tis. K deponoval  

u notáře a nikdy nepoužil. Navíc byl to především 
on a šéf prezidentské kanceláře Popelka jako au-
toři většiny Háchových politických projevů a člán-
ků, kteří na veřejnosti vytvářeli image státního 
prezidenta. Vytvářeli jeho virtuální obraz i době, 
kdy již Emil Hácha byl na pokraji svých fyzických  
a duševních sil a někdy často ani netušil, co se jeho 
jménem děje. Kliment také sepsal podle osnovy 
zadané K. H. Frankem tzv. Háchovu politickou zá-
věť, v níž prezident za svého nástupce určil předse-
du protektorátní vlády Jaroslava Krejčího. To už ale 
starý pán asi také nevnímal.
Proněmecký aktivismus zastřešovaly nejrůznější 
organizace, jichž byl i J. Kliment členem, jako byl 
Český svaz pro spolupráci s Němci, Česká liga proti 
bolševismu či později i Národní souručenství. Na-
venek zdánlivá jednota, ale uvnitř i soupeření mezi 
jednotlivými pojetími kolaborace a jejich protago-
nisty. Názorně to charakterizuje další Klimentův 
výrok: „Rozdíl mezi mnou a jím (rozuměj E.Moravc-
em) je tento: Oba chceme, aby český národ byl pro 
říši, ale já se nevzdávám úsudku, jakými prostředky 
lze národ k tomuto postoji nejlépe přivést, a chtěl 
bych Němce přesvědčit, že můj úsudek je nejlep-
ší a nejzkušenější. Moravec naproti tomu přijímá 
hluše jejich rozkazy, ba snaží se je uhodnout dříve, 
nežli oni je vysloví.“ Z někdejších spojenců se tak 
stali i konkurenti. Kliment na Moravcovo naléhání 
byl nakonec odstraněn z prezidentské kanceláře  
a možná i rád se od 1. 4. 1944 stal předsedou Nej-
vyššího správního soudu. Jaká ironie osudu! Na-
stoupil do funkce, kterou dlouhá léta zastával Há-
cha. V takové době si ale vrchol své profesní kariéry 
asi nepředstavoval. K jeho dobru je třeba přičíst, že 
nepřestal v jedné z činností, jež měl za úkol ještě 
jako referent prezidentské kanceláře. Dále interve-
noval za některé osoby pronásledované nacisty, až 
si vysloužil Frankovu podrážděnou reakci.
Po osvobození Prahy byl již 11. 5. 1945 zatčen, 
obžalován a předán do vazby. Revoluční ostří spra-
vedlnosti se sice postupem času otupilo, jak svěd-
čí kupř. rozsudky nad členy protektorátní vlády, 
nikoliv však v případě Josefa Klimenta. Příliš svou 
publicistikou vyčníval, čtenáři těžko mohli hledat 
jinotaje v jeho článcích, číst mezi řádky, jak se hájil, 
veřejnost těžko mohla rozlišovat mezi kolaboranty 
„hodnými“ a opovrženíhodnými, vyčníval natolik, 
že si jeho neblahého působení již za války všiml i 
zahraniční exil. Verdikt soudu však přesto překva-
pil – doživotí. Zřejmě si to, lidově řečeno, odskákal 
i za svého „šéfa“. Emila Háchu již soudit nemohli, 
zemřel 27. 6. 1945. Tedy s Josefem Klimentem 
odsoudili i tzv. háchovštinu, možná k výši trestu 
přispěla i určitá animozita některých politických 
kruhů z doby předválečné. Ostatně v takových do-
bách zákony píší i soudí vítězové.
Josef Kliment vyšel z vězení teprve po 15 letech na 
amnestii v r. 1960. Až do své smrti se marně sna-
žil nalézt trochu důstojné zaměstnání, v němž by 
třeba jenom částečně uplatnil své právnické vzdě-
lání. Zpracoval alespoň dva pozoruhodné rukopisy 
vzpomínek: Dvacet let v úřadovnách Emila Háchy 
a U obětovaného presidenta. Zemřel v zapomnění 
4. 10. 1978.  Miloš Tajovský
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Případ Josef Kliment
(dokončení)

Josef Kliment (první zprava) a vedle něho sedící Emanuel Moravec na manifestaci České ligy 
proti bolševismu v Prostějově 11. 6. 1944
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Nejčastější dotaz: Budeme se v Cihláři opět koupat?
Odpovídá radní Libor Honzárek: Režim přírodního koupání bude zacho-
ván i po revitalizaci rybníka. Je však třeba připomenout, že ani po ukončení 
stavby nebude v této nádrži prováděno Městem Havlíčkův Brod monito-
rování kvality vody. Lze říci, že koupání bude možné, ale na vlastní odpo-
vědnost koupajících se občanů, tak jak tomu bylo dosud. V dílčích částech 
jižní a východní strany Cihláře budou břehy doplněny o tzv. litorální pás-
ma (mělčiny s vodní florou), výška hladiny a tedy i přístupové parametry 
rozhodné pro pohodlný vstup do vody zůstávají v podstatě zachovány. 
Dá se říci, že rozhraní mezi vodou a břehem bude i nadále v provedení 
umožňující pohodlný přístup do vody. V severní části rybníka bude zřízen 
ostrůvek se stromem. Z důvodu snížení kvót rybí osádky (nejen v Cihláři, 
ale i v ostatních rybnících) lze předpokládat výrazné zlepšení kvality vody. 
Vytvořením nových biotopů při břehových partiích dojde k navýšení dru-
hové rozmanitosti území i ke zlepšení krajinného rázu. Vzhledem k rozsáh-
lé rekonstrukci hráze, bezpečnostního přelivu, požeráku i břehů nebude  
v letošním roce koupání v této Broďáky oblíbené lokalitě umožněno. 
Revitalizace Cihlářského potoka je jednou z prioritních investičních 
staveb. Před několika lety byla oblast povodí nad severním předměs-
tí kolem Cihlářského potoka vyhodnocena jako velmi krizová. Kdyby 
přišel trvalý přívalový déšť, způsobilo by to velmi výrazné škody ve 
městě, proto bylo apelováno na rychlé řešení. Podařilo se uspět se žá-
dostí o dotace z národního Operačního programu Životní prostředí. 
Projekt řeší protipovodňová opatření a je zároveň krajinotvorným prv-
kem. Zvýšení retencí jednotlivých rybníků, vybudování suchého polde-
ru i další opatření zabezpečí asi 150 000 m3 vod s průtokem cca 5 m3 
za vteřinu. Tak můžeme bez ohrožení několik hodin odolávat průtržím  
a přívalům vody. S. Pátková

Jilemník má digitalizovanou katastrální mapu
V katastrálním území Jilemník byl obnoven katastrální operát. To zna-
mená, že dokument byl přepracován do digitální podoby. Do nových 
digitalizovaných map mohou nahlížet vlastníci nemovitostí a zkont-
rolovat si rozlohu svých pozemků. Nové mapy budou vystaveny k na-
hlédnutí v hlavní budově Městského úřadu v Havlíčkově Brodě, čp. 57, 
2. patro, č. dveří 207, v kanceláři úseku územního plánování a GIS. Od 
15. 8. do 26. 8. 2011 mohou zájemci navštívit pracoviště v pracovních 
dnech od 8.00 do 14.00 hod.  S. Pátková

Novinářská soutěž Vysočiny – Péče o naše památky 2011
Cílem novinářské soutěže je ocenit autory publicity, která zviditelňuje 
příkladný vztah jednotlivců, občanských iniciativ či podnikatelských 
subjektů k památkám a k jejich lepšímu stavu. Tím napomáhá, aby 
historické, kulturní ani technické památky nepodléhaly zapomnění  
a v horších případech i zkáze.
Každý autor může soutěž obeslat max. třemi publicistickými materiály, 
které zveřejnil od 1. června do 18. listopadu 2011. Uzávěrka soutěže je 
25. listopadu 2011. Územní sdružení Syndikátu novinářů Vysočina

Průjezd Dolní ulicí zakázán jen v pracovních dnech  
do 16 hodin

Po vyhodnocení zásobování a provozu v Dolní ulicí došlo s platností 
od 27. 6. k úpravě zákazu vjezdu do Dolní ulice z Havlíčkova náměs-
tí. Vjezd bude zakázán pouze v pracovní dny Po–Pá od 6.00 do 
16.00 h. Mimo tyto dny a dobu bude do Dolní ulice povolen vjezd 
běžným způsobem. Zásobování obchodů z Dolní ulice není tímto 
nijak dotčeno. Odbor dopravy 

Uzavírka komunikace U Šlapanky
Od 14. června do 31. října je z důvodu kompletní rekonstrukce po-
vrchu uzavřena komunikace ulice U Šlapanky a s ní sousedící ulice 
Krátká. Z obou komunikací je úplně vyloučen provoz motorových 
vozidel. Přístup do nemovitostí bude po celou dobu uzavírky za-
bezpečen v maximální možné míře. V ojedinělých případech bude 
dodavatel stavebních prací individuálně informovat o znemožnění 
přístupu do nemovitosti. Uzavírka se nijak nedotkne provozu auto-
busové linkové dopravy a MHD. 
 Odbor dopravy, MěÚ Havlíčkův Brod

Cihlářský rybník vypadá dočasně jako louka
V loňském roce byla (počínaje Štičím rybníkem) zahájena rekon-
strukce technických prvků na soustavě vodních nádrží na Cihlář-
ském potoce. Letos probíhá výstavba a rekonstrukce na objektech 
od Děkanských rybníčků, resp. lomu až po nátok do rybníka Ran-
tejch. V současné době vypadá bývalý Cihlářský rybník jako lou-
ka, ale zdání klame. Opět se z něj vyklube pěkný přírodní rybník. 
Projekt Revitalizační a protipovodňová opatření na Cihlářském po-
toce s celkovými náklady zhruba 49 milionů Kč, který je dotován 
Evropským fondem pro regionální rozvoj a Státním fondem život-
ního prostředí, má napravit v minulosti nevhodně upravené toky, 
nevhodná odvodnění a jiné zásahy ovlivňující negativně vodní režim 
v krajině. Zároveň zvýší schopnost krajiny zadržovat vodu a dojde 
ke snížení výskytu negativních vlivů vodní eroze a sucha. Realizová-
na bude retenční nádrž před zahrádkářskou kolonií, úpravy rybní-
ka Cihlář a toku kolem místního koupaliště až do městského parku. 
Úpravy jednotlivých vodních nádrží (zřízení litorálních pásem a os-
trovů) doplní i úpravy koryta Cihlářského potoka, obnoveny budou 
louky a mokřady, podpoří se osídlení přirozenou faunou a flórou  
a v neposlední řadě se posílí také estetický ráz krajiny.
Výstavba potrvá do konce roku 2012.
Revitalizační a protipovodňová opatření na Cihlářském potoce
Registrační  číslo  CZ.1.02/6.4.00/08.03551
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Farmářský trh
Druhý farmářský trh Koudelův talíř zazna-
menal opět živý zájem návštěvníků. „Ještě 
lepší než první ročník,“ vzkázala Věra Dvor-
ská (první ročník to však bude celý tento 
rok...). „Taková akce by se měla konat častě-
ji, než jedenkrát měsíčně! I naši zemědělci 
si to zaslouží,“ zní další z písemných připo-
mínek. Fronty se tvořily zejména u stánku 
s domácími uzeninami. Také ostatní dobroty 
však během dopoledne stále mizely z pultů, 
přestože zeleniny a ovoce bylo ještě pomá-
lu. Největší hustota kupujících byla kolem  
9. hodiny, kolem jedenácté se zboží vytráce-
lo a úplně vyprodaní byli např. uzení pstruzi 
(potvrzuji, že to je velká pochoutka). Každý 
další farmářský trh přinese překvapení. Tě-
šíme se tedy na 2. 7. a 6. 8.  S. Pátková

Konference Plán rozvoje sociálních služeb 
určená jak všem zadavatelům, poskytova-
telům, tak i uživatelům sociálních služeb  
a veřejnosti v našem městě proběhla v ho-
telu Slunce 23. 6. Cílem setkání, podporo-
vaného z Evropského sociálního fondu, byla 
spolupráce při tvorbě nového plánu sociál-
ních služeb. O čem se jednalo a jak bude tato 
spolupráce pokračovat, se dozvíte v příštím 
čísle HB listů. S. Pátková

Nový sběrný dvůr otevřely začátkem června 
2011 Technické služby města Havlíčkův Brod 
ve svém areálu v Reynkově ulici. Moderní za-
řízení na odkládání tříděného odpadu nabízí 
občanům s trvalým pobytem na území města 
Havlíčkův Brod služby zdarma a je otevřeno 
každý den kromě neděle. Sběrný dvůr stavě-
la dodavatelská firma zhruba rok a náklady 
se vyšplhaly na 13,5 mil. Kč. Díky dotaci ze 
Státního fondu životního prostředí zaplatily 
Technické služby ze svého rozpočtu pouze  
8 mil. Kč. Více informací o celém zařízení na-
jdete na www.tshb.cz. A. Doležalová

Otevření rozšířeného dvora Technických slu-
žeb přestřižením pásky bylo skutečně pouze 
symbolické. Velkoobjemové nádoby jsou již 
od května ve zkušebním provozu hojně vy-
užívány veřejností, která sem může přivézt 
různé druhy odpadu autem až na rampu  
a pohodlně vysypat do příslušného kontej-
neru. S. Pátková

Ojedinělou dvoudenní podívanou na nádra-
ží v Havlíčkově Brodě představily v závěru 
června České dráhy společně s krajem Vy-
sočina. Návštěvníci si mohli prohlédnout 
výstavu kolejové techniky minulosti i sou-
časnosti. Počínaje nádhernou parní loko-
motivou zvanou Šlechtična přes Brejlovec, 
drezínu Tatra z roku 1947, motorový vůz 
Regio-Shuttle RS1, jehož 17 souprav začne 
postupně na Vysočině jezdit od konce příští-
ho roku a další rarity až po nejmodernější 
lokomotivu řady 380, mohli zvědavci nejen 
obdivovat a okukovat, ale mohli se nechat 
také svézt. V neděli 26. 6. se konala velká 
okružní parní jízda Vysočinou. S. Pátková

Mladí strážníčci mají stejný výcvik jako do-
spělí strážníci
Kroužek mladých strážníků havlíčkobrodské 
městské policie má další absolventy. V sále 
Staré radnice bylo 15. června jmenováno 
starostou Janem Teclem 45 malých strážců 
zákona. Prvních čtyřicet složilo závěrečné 
zkoušky loni na podzim, druhý kurz má ještě 
o pět strážníčků více. O kroužek, který pořá-
dá městská policie v Havlíčkově Brodě jako 
jediná v republice, je podle preventistky 
Věry Vaňkátové velký zájem. Kapacity jsou 
však bohužel omezené. Děti 4. tříd základ-
ních škol se během kurzu připravují jako 
opravdoví strážníci. Seznámí se s chodem 
služebny i s kamerovým systémem, střílí 
ze vzduchovky, účastní se měření radarem 
i pochůzkové činnosti, musejí projít fyzic-
kými i písemnými testy. Na začátku kurzu 
dostanou identifikační čísla stejně jako vel-
cí kolegové u městské policie. K tomu plní 
úkoly a dostávají odměny. Brodská městská 
policie prý kroužek pořádá, aby získala do 
budoucna jakousi svoji pravou ruku mezi 
občany. „Věříme, že se děti budou snažit 
stát na správné straně zákona,“ dodala Věra 
Vaňkátová. S. Pátková

Na radnici se sešli organizátoři a sponzoři 
letošních Stamicových slavností, aby zhod-
notili ročník 2011 a přijali díky za finanční  
i jinou pomoc. S. Pátková

Přijetí briellských studentů na radnici
V pondělí 20. června proběhlo na radnici 
krátké setkání starosty a vedení města se 
skupinou středoškolských studentů z Briel-
le. Studentské výměny probíhají každoroč-
ně již od roku 1987, hlavním organizačním 
tahounem od začátku byl a stále je učitel 
Maerlant College a bývalý předseda part-
nerského výboru Martin Kamerling. Ten při 
přijetí zmínil, kolik změn již měl v průběhu 
posledního čtvrtstoletí možnost u nás po-
zorovat. V rámci týdenního pobytu poznají 
studenti řadu zajímavých míst naší repub-
liky, krom Prahy též Kutnou Horu, Terezín, 
Pernštejn či Moravský Kras. Úplně poprvé 
se prostřednictvím poslankyně Jany Fische-
rové podívají i do budov Parlamentu ČR. 
V našem městě se o ně starají hostitelské 
rodiny a učitelé z OAHŠ a SPŠS. Příští rok 
zase recipročně vyjede autobus brodských 
studentů poznávat krásy Brielle a Nizozemí.
 Tomáš Hermann, foto S. Pátková
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Zajímavosti:
• Stavbou Vysočiny se stal havlíčkobrodský bytový projekt Villa Park. 
Vloni získal 3. místo v nejprestižnější celostátní soutěži Nejlepší z realit.
• Krajská knihovna Vysočiny v Havlíčkově Brodě uvedla do provozu 
Bibliobox. Čtenáři tak mohou vrátit půjčené knihy jednoduše tím, že 
kdykoliv vhodí do boxu. Nemusí tak do knihovny pouze v otevíracích 
hodinách. Bibliobox je umístěn před budovou Staré radnice. 
• Letní kino, jehož provoz finančně podpořilo město Havlíčkův Brod, 
oživilo večery na Havlíčkově náměstí po dva týdny za sebou. Poslou-
žilo však nejen zábavě, ale také dobré věci. Výtěžek z dobrovolného 
vstupného byl určen k využití Nemocnici v Havlíčkově Brodě.
• Prestižní Cenu zdraví a bezpečného životního prostředí 2011 v ČR 
získal VaK Havlíčkův Brod. Firma totiž dala dohromady společnost Wa-
ter Solar Technology Ltd., která zvítězila s projektem Čerpání vody ze 
slunce. 
• V celé ČR se připomíná 40. výročí úmrtí Bohuslava Reynka. Nevšední 
básník a mimořádný grafik zemřel 28. září 1971 v rodném Petrkově. 
Příští rok vzpomeneme 120. výročí Reynkova narození (31. 5. 1892). 
Galerie výtvarného umění v Havlíčkově Brodě do expozice zařadila 
umělcův portrét od Vladimíra Suchého.

Druhé setkání vedení města s veřejností proběhlo v sále Staré radni-
ce. Hovořilo se o letošních investičních akcích (v příštím čísle HB listů), 
o studii revitalizace Smetanova náměstí, a dostalo se také na dotazy 
a připomínky občanů. Týkaly se např. hrobů na hřbitově sv. Vojtěcha, 
rybníka Cihláře i dopravního značení na Havlíčkově náměstí a podob-
ně. Všechny připomínky jsou podle možností řešeny. Další ze série se-
tkání s veřejností se připravuje na 21. září. S. Pátková

První letní den
První letní den 2011 přivítali mladí muzikanti (LŠU) a jejich příznivci 
na novotou vonícím Havlíčkově náměstí před cestou do Hronova. 
Zahájili tak i první kulturní sezonu už dva dny před skutečným uve-
dením rekonstruovaného náměstí do provozu.  S. Pátková

Cyklo-běh za Českou republiku bez drog 2011
Největší celonárodní sportovní protidrogová akce s cílem upozornit 
na nebezpečí drog, a to hlavně ve spojení s mládeží a dětmi, proběh-
la během deseti dnů ve 36 městech Čech, Moravy a Slezska. Cesta 
cykloběhu – kombinace jízdy na kole a běhu – vedla také přes Havlíč-
kův Brod. Zde byli účastníci protidrogové kampaně přijati vedením 
města a zanechali na Městském informačním centru letáky s pěti 
důvody, proč je marihuana droga a čím je vlastně nebezpečná. Letá-
ky jsou k dispozici široké veřejnosti. S. Pátková

Mladí zdravotníci ze základní školy Nuselská jsou nejlepší v ČR. V re-
publikové soutěži v Blansku získala hlídka tvořená žáky 9. třídy první 
místo a zlatou medaili v poskytování první pomoci. S. Pátková

Soutěž o nejlepší časopis brodští nevyhráli
Společnost Centrum Vysočina, která každoročně pořádá soutěž  
o nejlepší školní časopis z Vysočiny, vyhlásila 14. června v sále Sta-
ré radnice vítěze. Z patnácti základních a tří středních škol zvítězil  
v kategorii základních kol časopis Naše škola z telčského gymnázia.  
V kategorii středních škol dosáhlo na nejvyšší ocenění pacovské 
gymnázium s časopisem Fluss. Brodští tak Karla Havlíčka, symbol 
novinářství, bohužel příliš neuctili.  S. Pátková
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Informujeme

Poslední rozdělené grantové příspěvky
Poslední zbylé peníze na granty z městské-
ho rozpočtu byly rozděleny na příspěvky do 
oblastí životního prostředí a sociální proble-
matiky. Na grant „Ptačí budky 2011“ přispěje 
město 20 tis. Kč na výrobu, vyvěšení a kont-
rolu budek. Grant „Město bez bariér“ ve výši 
4,5 tis. Kč dostal zdejší Svaz neslyšících a ne-
doslýchavých v ČR.  

Vila naproti Aleji je na prodej
Od 1. 9. přechází AZ Centrum – Středisko vol-
ného času do budovy rekonstruované školy 
na Rubešově náměstí. Budova na Masaryko-
vě ulici – bývalý Dům dětí a mládeže – bude 
nabídnuta k prodeji. Zastupitelstvo města 
schválilo záměr prodeje, který bude na 15 
dnů vyvěšen na úřední desce. Poté zastupite-
lé rozhodnou, jakým způsobem bude prodej 
probíhat. „Jde o standardní věc, takže bude 
určena minimální odhadní cena a prodej, po 
rozhodnutí zastupitelstva města, pravděpo-
dobně proběhne obálkovou metodou,“ uvádí 
místostarosta Čeněk Jůzl. 

Skládkování a energetické využívání směs-
ných komunálních odpadů – srovnání
Z průměrné produkce 280 kg komunálního 
odpadu na obyvatele za rok se asi 50 kg vy-
třídí a dále se materiálově využívá. O zbylý 
směsný komunální odpad v objemu 230 kg 
se musí obce postarat. Skládkování i energe-
tické využití jsou legální způsoby nakládání 
s odpady.
Skládkováním se komunální odpady odstra-
ňují bez užitku. Zjednodušeně lze říci, že 
jde o řízené ukládání směsného odpadu na 
zabezpečenou skládku. Odpady tímto způ-
sobem navždy zabírají místo a rozkládají se 
za produkce skleníkových plynů. Jedná se 
o nejlevnější a v České republice nejčastější 
způsob nakládání se směsnými komunálními 
odpady.
Spálením ve vhodném zařízení se komunální 
odpady energeticky využívají pro vytápění 
a výrobu el. energie. Výhřevnost směsného 
komunálního odpadu se podobá výhřevnosti 
hnědého uhlí. Výstavba zařízení k energetic-
kému využití odpadů bývá finančně náročnou 
investicí a většinou obyvatelstva je vnímána 
negativně jako „stavba s čmoudícím komí-
nem“. Zkušenosti z evropských zemí jsou 
ovšem opačné, zařízení k energetickému 
využití odpadů zahrnuje vysoce precizní sys-
tém čištění spalin (rozdílem oproti spalování 
odpadu doma v kamnech je právě kvalitní 
čištění spalin) s menšími dopady na životní 
prostředí než u jiných druhů paliv. Komunální 
odpad lze spalováním redukovat na ¼ obje-
mu za produkce elektrické energie, tepla, 
kovů a škváry. Jakému nakládání s odpady 
dát přednost? 
Názor odborníka: Ing. Zbyněk Bouda, ředitel 
Energetické agentury Vysočiny
Množství produkovaných odpadů neustá-
le roste. Tato skutečnost v současné situaci 
vede k rychlému zaplňování stávající kapacity 
skládek. V horizontu 10 až 15 let bychom mu-
seli zakládat skládky nové, se všemi negativ-
ními důsledky. Je zřejmé, že uvedenou situaci 
je potřeba co nejrychleji řešit. Nejvýhodněj-
ším řešením je jednoznačně energetické vy-
užívání odpadu. Tento způsob využití odpadu 
je dlouhodobým řešením, které přináší nejen 
úsporu energie a snížení emisí škodlivých lá-
tek do ovzduší, ale i stabilizaci ceny za likvida-
ci odpadu a za teplo dodávané do sítě cent-
rálního zásobování teplem. 
 Eva Navrátilová, odbor ŽP, Kraj Vysočina

K umělecké škole se hodí jméno vý-
znamného hudebníka
Základní umělecká škola na Smetanově 
náměstí se stala příspěvkovou organizací 
města. Rozhodlo o tom na svém posledním 
předprázdninovém jednání zastupitelstvo 
Havlíčkova Brodu. Umělecká škola, která dří-
ve patřila kraji Vysočina, se tak stala měst-
ským zařízením a kromě této změny bude 
také nově pojmenována. Její název uctí jmé-
no brodského rodáka, významného hudeb-
níka Jana Václava Stamice. „Plný název musí 
schválit ministerstvo školství, mládeže a tělo-
výchovy. V této chvíli už máme souhlas kraje 
Vysočina, České školní inspekce, Stamicových 
potomků na českém území a pátráme po po-
tomcích v zahraničí,“ dodává místostarosta 
Ivan Kuželka. Zastupitelstvo schválilo další 
kroky k tomu, aby od 1.1.2012 byla v Havlíč-
kově Brodě ZUŠ J.V. Stamice. 

Nádražní hala bude mít i nové WC
Havlíčkobrodské vlakové nádraží se dočkalo 
oprav a v rámci rekonstrukce výpravní budo-
vy železniční stanice se připojí svou troškou 
do mlýna i město Havlíčkův Brod. Na žádost 
Českých drah přispěje na rekonstrukci část-
kou 850 tis Kč. Investuje sice do cizího majet-
ku, ale cestující jsou také občané Havlíčkova 
Brodu a navíc toalety v nádražní hale jsou 
k dispozici i klientům autobusového terminá-
lu. „Jsem rád, že České dráhy začaly s rekon-
strukcí haly. Zkulturní se tak prostředí všem 
návštěvníkům, kteří do našeho města přijíž-
dí,“ podotkl starosta Jan Tecl.  
 Stránku připravila S. Pátková

Jednání výborů a zastupitelstva se během 
prázdnin nekonají.

Nová vyhláška upravuje poplatek za užívá-
ní veřejného prostranství
Po dokončení revitalizace Havlíčkova ná-
městí bylo nutné v souladu s podmínkami 
čerpání dotace z evropského fondu připra-
vit novou vyhlášku, která upravuje způsob 
a poplatky za užívání veřejného prostran-
ství. Vyhláška převádí klasický obchodní 
vztah mezi městem a žadatelem do výluč-
ně správního režimu, kdy jsou podmínky  
a ceny přesně definovány ve vyhlášce. Z dů-
vodu evropské dotace totiž musí skončit 
podpory z veřejných financí. „Dosud rozho-
dovala rada města, která schvalovala jed-
notlivé akce na náměstí, zda poskytne tuto 
formu podpory podnikatelům,“ vysvětluje 
místostarosta Čeněk Jůzl. Nyní jsou podle 
vyhlášky stanoveny tři zóny, pro které jsou 
přesně nastaveny i ceny. Nejvyšší poplatky 
za užívání veřejného prostranství jsou lo-
gicky v centru města s památkovou zónou, 
zbytek města plus Perknov má ceny nižší  
a nejméně zaplatí uživatelé v ostatních osa-
dách patřících k městu Havlíčkův Brod. Vy-
hláška však zohledňuje i osvobození a úlevy, 
které zákon, případně parametry dotace 
EU umožňují např. pro akce, jejichž výtěžek 
bude poskytnut na charitativní nebo sociál-
ní účely. Výše poplatků byla stanovena pod-
le průměru cen, které jsou v okolí i republi-
ce obvyklé. Platit se bude i za předzahrádky 
a kavárny, kterým byla v minulosti v režimu 
de minimis poskytnuta úleva od poplat-
ků. „Město chce tyto aktivity samozřejmě 
podporovat, proto je poplatek minimální,  
2 Kč/m2 na den nebo ve variantě dlouhodo-
bého pronájmu za 50 Kč/m2 měsíčně,“ zdů-
vodnil Čeněk Jůzl.

Diskutovaný kiosek
V bodu Různé na programu jednání zastupi-
telstva města se rozvinula diskuze o kiosku na 
Havlíčkově náměstí. Odborníky velmi dobře 
hodnocený stánek na občerstvení reprezen-
tuje architekturu v kvalitním prostředí, která 
má podle nich právo být na historickém ná-
městí zastoupena. Havlíčkobrodské uprave-
né náměstí bylo dokonce zařazeno mezi nej-
lepší stavby v ČR do architektonické ročenky 
2009/10. Řada obyvatel však stavbu kiosku 
vnímá zcela opačně. Výhrady mají i někteří za-
stupitelé, a to i díky komplikaci, kterou přinesl 
výběr nájemce pro tento objekt. „Rada města 
vypsala standardní výběr, na který se přihlási-
lo sedm žadatelů. Vítěz, který nabídl nejvyšší 
cenu však při vyřizování potřebných záležitostí 
narazil na požadavek Krajské hygienické stanice 
kraje Vysočina, že WC pro personál i návštěv-
níky musí zajistit do vzdálenosti 75 m,“ vysvět-
luje místostarosta Čeněk Jůzl. Zajistit toalety 
ve stanovené vzdálenosti, tedy u restauratérů 
nebo obchodníků na náměstí, se však vítězi 
výběrového řízení nepodařilo. Zájemce od se-
psání smlouvy odstoupil a musel být vypsán 
výběr znovu. Do něj se už přihlásil jen jediný 
žadatel, Měšťanský pivovar. Ten má všech-
ny podmínky, včetně dochůzné vzdálenosti 
do 75 m, smluvně zajištěné. Nájemce také 
hradí vybavení kiosku zařízením pro přípravu  
a uchovávání podávaného sortimentu (teplé  
a chlazené nealkoholické nápoje, rychlé ob-
čerstvení a mražené výrobky) a samozřejmě 
veškeré náklady spojené s provozem. Proná-
jem je sjednán na dobu neurčitou, každoroč-
ně od 20. 4. do 10. 10. „Celá stavba je mobilní. 
Dejme tomu čas, aby se prokázala jeho živo-
taschopnost nebo ne. Dejme stánku čas, aby 
mohl prokázat svoji životaschopnost. Diskusi 
o jeho odstranění je možno zahájit později,“ 
uzavírá radní Libor Honzárek.
Letos byl kiosek otevřen při Slavnostním ote-
vření rekonstruovaného náměstí 24. 6. 
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Sport

Slovan skončil dvanáctý a mění kouče
Pro fotbalisty FC Slovan Havlíčkův Brod skonči-
la náročná sezóna v krajském přeboru. Broďá-
ci, kteří se ocitli i na sestupových příčkách, 
nakonec se ziskem třiatřiceti bodů skončili 
dvanáctí. V posledním domácím zápase se do-
mácímu publiku představili proti první Polné, 
která si ze stadionu Na Losích odvezla jen re-
mízu 1:1. Výhra v posledním kole na trávníku 
Moravských Budějovic pak Slovan posunula 
právě na dvanáctou příčku. Lavičku týmu po 
sezóně opouští trenér Stanislav Duben, které-
ho nahradí navrátilec Karel Kolesa.

Prášek v čele Mistrovství ČR
Další dva závody má za sebou havlíčkobrodský 
motocyklový závodník Michal Prášek. Na ma-
ďarském okruhu Pannoniaring se mu nevyda-
řila kvalifikace a po špatném startu se dokonce 
propadl až na čtrnácté místo. Postupně se však 
prokousával na vrchol startovního pole a cílem 

nakonec projel na čtvrtém místě v Alpe i Čes-
kém mistrovství. „Byl to opět velice tvrdý závod, 
tato kubatura je velmi vyrovnaná a souboje jsou 
opravdu těsné,“ řekl po závodě. 
O dalším víkendu se Prášek představil na slo-
venském okruhu Slovakiaring, kde do závodu 
startoval z pátého místa. Hned v první zatáčce 
však došlo k menší strkanici a Prášek se znovu 
musel těžce propracovat dopředu. Po drama-
tickém cíli nakonec protnul jako druhý v Alpe  
a Mistrovství republiky poprvé v této třídě vy-
hrál. Výsledek ho katapultoval na první místo 
v celkovém pořadí v Mistrovství ČR a druhé 
místo v Alpsko-jadranském šampionátu.

Softbalová aréna dějištěm Světové-
ho poháru
Další významnou softbalovou akci hostilo hřiště 
v Plovárenské ulici. Dva zápasy Světového pohá-
ru mužů zaplnily tribunu k prasknutí. V prvním 
duelu se střetli úřadující mistři Evropy z Dánska 
s favorizovaným Japonskem, které zvítězilo 15:0. 
O den později se Český národní výběr postavil 
Indonésii. Češi v dohrávce rozehraného duelu 
zvítězili 11:2 a napodruhé hosty porazili 7:0.
Pokračovaly i extraligové soutěže mládežnic-
kých týmů, ve kterých znovu zářili brodští Hroši. 
„Nejmenší softbalisté zvítězili ve čtvrtém kole 
Tee-ballové extraligy v Praze, když ve finále pře-
hráli po výsledku 12:8 Kostelec nad Orlicí. Jejich 
starší kolegové dosáhli stejného úspěchu v Ext-
ralize kadetů v Chomutově, kde porazili ve finále 
těsně Most 8:7. Obě družstva se těmito výsledky 
posunula do čela svých soutěží. Výhru připsali  
i žáci, kteří triumfovali ve čtvrtém kole v Ledeni-
cích,“ popsal trenér Dušan Šnelly. 
Brodští softbalisté patří mezi elitu nejen v ligo-
vých soutěžích, ale i v kategorii základních škol. 
Softballisté ZŠ Štáflova vybojovali na republiko-
vém finále v Praze titul Mistrů a po několika le-
tech přidali do dosavadní sbírky třetí triumf.  Stránku připravil O. Rázl a S. Pátková

Fanatic vybojoval medaile mezi konkurencí z celé Evropy
V závěru června vyrazily týmy SRC Fanatic na Mistrovství Evropy do Milána. V Itálii svěřenci trenéra 
Roberta Mrkvičky opět patřili ke špičce a každý tým se vrátil s medailí. Kategorii kadet brodský tým 
doslova ovládl, když svěřenkyně trenérského dua Čapková–Pešoutová skončily na druhém místě  
a tým trenéra Mrkvičky bral bronz. Medaili vezou i juniorky, jejichž výkony porota ohodnotila stříbr-
nou medailí. „Bohužel je to sport, ve kterém nerozhoduje čas nebo vzdálenost, ale lidský faktor. Jak 
kadetky, tak juniorky podle mě měly na zlato, ale takový je sport. I tak jsem moc šťastný a holkám 
za výkony děkuji,“ přiznal hned po příjezdu trenér Mrkvička. V juniorské kategorii se dařilo i páru 
sportovního aerobicu Šotola–Maloušková, který vybojoval bronz. Mistrovský titul nakonec získal 
seniorský tým OxyFan, který tvoří čtyři děvčata z Brodu a čtyři z Příbrami. Fanatic teď čeká měsíc 
volna a poté se začne připravovat na podzimní závody. „Pokud seženeme dostatek financí, chtěli 
bychom v říjnu bojovat o další cenné kovy na Mistrovství světa v Austrálii,“ uzavírá Mrkvička.

Netradiční rallye na Havlíčkobrodsku
Poslední červnovou sobotu se na silnicích 
Havlíčkobrodska jela už po deváté Rallye Ško-
da klubu. Na startu se sešlo jedenadvacet 
posádek a v závodě nešlo o rychlost, ale o to 
vůbec dojet do cíle. Pořadatelé totiž připravili 
zapeklitou trať se spoustou úkolů. Posádky si 
podle indicií samy musely najít správnou ces-
tu. Do cíle nakonec dorazilo dvacet vozů.

Zápasníci po sedmé Mistry republiky
Brodští senioři se v polovině června v Chomu-
tově utkali o titul Mistr České republiky pro rok 
2011 a po sedmé od roku 2005 nenašli pře-
možitele. Náskok z předešlých kol ještě navýšil 
Michal Novák, který v kategorii do 66 kg zvítězil 
před Petrem Jandou. Kategorii do 74 kg ovládl 
Ondřej Ulip před Honzou Chalupským a Zbyš-
kem Kotasem. Kadeti se účastnili mezinárodní-
ho turnaje v Hodoníně. Zároveň při turnaji pro-
běhlo třetí kolo kadetské ligy v družstvech, kde 
Broďáci obsadili stříbrnou příčku. První místo 
vybojoval Michal Hauser a Petr Zachariáš. 

V rámci mistrovství republiky na Trnávce měli 
raftaři možnost předvést svou sportovní vše-
strannost v soutěži v běhu vypuštěným ka-
nálem. Ve všech kategoriích Krysa cupu se na 
stupně vítězů probojovali zástupci Jiskry Havlíč-
kův Brod. V juniorech i ženách byli Richard Fürst 
a Šárka Bockschneiderová třetí. Kategorii mužů 
borci Jiskry ovládli, když Michal Hnulík obsadil 
2. místo a vítězem se stal Vít Vondráček. 

Na umělém kanále na Trnávce u Želiva se kona-
lo mistrovství republiky v raftingu. Mezi sedm-
desáti posádkami si skvěle vedli borci brodské 
Jiskry. V juniorské kategorii sbírala medaile po-
sádka ve složení Petr Žák, Jiří Havlíček, Michal 
Černý a Richard Fürst. Vybojovala bronz ve sla-
lomu, sprintu i kombinaci. V silně obsazené ka-
tegorii mužů dosáhla posádka Jiskry ve složení 
Vít Vondráček, Petr Čapek, Michal Hnulík a Voj-
těch Štěpánek nejlepšího výsledku v historii od-
dílu. Ve slalomu jako jediní předvedli jízdu bez 
penalizace, která znamenala skvělé 6. místo  
a v kombinaci sjezdu, slalomu a sprintu skončili 
na sedmém pořadí. 
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Co možná nevíte...

Den před oficiálním uvedením rekonstruované-
ho centra města do provozu byly ve Svatovojtěš-
ské ulici vysazeny stromy. Ulice se najednou pro-
měnila v půvabnou pěší zónu. Ta byla „otevřena“ 
spolu s náměstím.

Slavnostní den, kdy bylo náměstí předáno do 
užívání občanům města, zahájila dopoledne vý-
stava policejní a hasičské techniky. Ta se blýskala 
ve slunci a co chvíli zaječela houkačka nebo nad-
šené výkřiky dětí, které se draly o pořadí, aby si 
na všechno sáhly.

K nejatraktivnější podívané vždycky patří ukázky 
výcviku služebních psů. Takový zásah profesioná-
la (psa) ustojí jen „vycvičený“ člověk.

Služební pes v civilu je velký mazel.

Na fotce vypadá sice jen jako malinká muška 
mezi mraky, ale ve skutečnosti předvádělo nad 
městem letadlo úchvatnou akrobacii.

Populární brodská kapela The Baskers zaplnila la-
vičky na náměstí převážně mladými posluchači.

Tady je máme! Jan Hlaváč baskytara, Martin 
Kubát housle, Vojta Kulbabl perkuse, Jonatan 
Schneider kytara. Slyšela jsem je poprvé spolu 
s akordeonem v podání Jany Blažkové a znělo to 
velmi dobře!

Nezmaři. To už je naopak klasika… Populární folk-
country, se kterými si mnozí rádi zazpívali.

Budvarka. Oblíbená dechovka přivedla na ná-
městí i ty, co už více pamatují.

Zpřístupněný sklep lákal řadu zvědavců. Někteří 
rodáci dokonce neváhali přijet až z Prahy. 

Havlíčkovo náměstí začalo žít
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...a vědět chcete

Když se přiblížila chvíle slavnostního přestřižení 
pásky a prohlášení centra města za revitalizova-
né, zazpíval Jakub Pustina hymnu. 

Na náměstí se vystřídalo mnoho velmi šikovných 
muzikantů a návštěvníků. Mezi posluchači a di-
váky se objevila řada významných osobností. Při 
hymně lehce zapršelo. 

První okamžiky po slavnostním ceremoniálu. 
Právě teď byl udělán zápis do historie náměstí na 
dlouhá léta.

Obdivovat lze výraznou osu náměstí, na které leží 
studna, kašna a morový sloup.

Zvědavci zkoušeli výhled z nového kiosku.

Nastupuje pelhřimovská hudební formace Jazz 
Pilgrim a dýchne na podmračené náměstí uvol-
něnou atmosféru. Hostuje s nimi vynikající brod-
ský muzikant Pavel Kubát, který je tady známý 
jako výborný ortoped a primář. 

Večer uzavírá Žlutý pes s Ondřejem Hejmou. 
„Modrá je dobrá“ je slyšet hodně daleko a ná-
městí se baví. 
 Stránku připravila Světlana Pátková

Slavnostní okamžik – stříhání pásky. Dva roky tvrdé práce, dohadování, komplikací… Také nepohodlí, 
prachu, překážek… Rekonstrukce je zakončena tečkou nebo spíše „ustřiženou páskou“ a všem je po-
třeba poděkovat. Těm, kteří se na rekonstrukci podíleli i těm, kteří ji prožívali jako uživatelé náměstí. 
Chválila bych ráda, dobré dílo se však pochválí samo.
Zleva: Renata Marková (Úřad regionální rady regionu soudržnosti Jihovýchod), starosta města Jan Tecl, 
Petr Homolka (ředitel závodu Skanska a.s., divize silniční stavby Čechy-východ), Miroslav Beneš (ve-
doucí technického oddělení a marketingu firmy Chládek a Tintěra a.s.), radní Libor Honzárek, poslan-
kyně Parlamentu ČR Jana Fischerová.

PROJEKT ROP NUTS II Jihovýchod „Revitalizace středu města Havlíčkův Brod“ CZ.1.11/3.2.00/02.00759
Termín zahájení: 5. 8. 2009 | termín ukončení: 23. 5. 2011 | Celkové náklady stavby: 82 016 000 Kč
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Od každého trochu
Dny otevřených ateliérů 2011 nejen v cizině 
V regionu se letos poprvé uskuteční 8. a 9. října 
podzimní  slavnost výtvarného umění a umělec-
kých řemesel v kraji Vysočina s názvem Dny ote-
vřených ateliérů. Pořadatelé připravují v rámci 
projektu PORTA CULTURAE již od jara databázi 
výtvarníků a galerií působících v celém regionu 
Vysočiny. Ta ale zatím není a zdaleka nemůže 
být kompletní. „Výtvarníci a umělečtí řemeslní-
ci, kteří se do projektu zapojí, pozvou veřejnost 
do svého ateliéru či dílny. Tady příchozím mo-
hou nejen představit svoji tvorbu, ale i předvést 
techniku, kterou pracují a promluvit s návštěv-
níky o svém díle. Představivosti a vynalézavosti 
se v tomto ohledu meze nekladou. Tvůrcům se 
tak nabízí příležitost navázat nové kontakty s mi-
lovníky umění, ale i s laickou veřejností. Ukážou 
svoji práci pro tentokrát trochu jinak, než na vý-
stavě v kamenné galerii,“ říkají koordinátoři akce 
František Štibor a Ludmila Janáčková z Muzea 
Vysočiny. Nejen umělec, ale také „jeho“ měs-
to se objeví na kulturní mapě kraje Vysočina  
a v propagačních materiálech Dnů otevřených 
ateliérů, které budou distribuovány na Vyso-
čině, ale i v Jihočeském, Jihomoravském kraji 
a Dolním Rakousku, kde Dny otevřených ate-
liérů mají již dlouholetou tradici. Možná ještě 
ne v letošním roce, ale postupně se může tato 

akce stát další turistickou atraktivitou i u nás. 
Znáte výtvarníky ve svém okolí – sochaře, ma-
líře, grafiky či třeba fotografy? Nebo umělecké 
řemeslníky – kováře, kameníky, řezbáře, sklá-
ře a kumštýře v dalších oborech? Dejte o nich 
vědět, nebo jim řekněte o projektu. Výtvarníci, 
a to i „chalupáři“, tedy autoři působící v regio-
nu Vysočiny jen občasně, se také sami mohou 
přihlásit. Navrhovat umělce k zapojení do Dnů 
otevřených ateliérů může prostě kdokoliv na 
e-mail: portaculturae@muzeumhb.cz nebo se 
obrátit na Regionální kancelář projektu Porta 
culturae v Havlíčkově Brodě, Beckovského 1882, 
+420 733 156 449, +420 606 063 272. (red)

Studentský projekt pomáhá seniorům na Facebook
Projekt přibližující moderní komunikační tech-
nologii seniorům připravili studenti VŠE v Praze.
Výukový modul www.jaknafacebook.eu umož-
ňuje překonat seniorům nedůvěru a obavy 
z nové technologie. „Senioři patří k věkové sku-
pině, která Facebook příliš nevyužívá, ačkoliv 
s internetem často a rádi pracují. Facebook při-
tom nabízí užitečné komunikační funkce, které 
právě senioři mohou s úspěchem použít. Zdálo 
se nám zbytečné, aby mezi Facebookem a seni-
ory stála bariéra předsudků a obav, proto jsme 
se rozhodli seniorům připravit uživatelsky přívě-
tivé a bezpečné nácvikové prostředí“ vysvětlil 
Antonín Hráský, člen studentského projektové-
ho týmu. Studenti svůj nápad úspěšně realizo-
vali a seniorům jej představili prostřednictvím 
komunitního webu www.sedesatka.cz.
Projekt www.jaknafacebook.eu je jednou z mož-
ností, jak předcházet budoucímu sociálnímu vy-
loučení seniorů. Bezbariérový přístup k interne-
tu a komunikačním sítím totiž otevírá okno do 
světa i lidem, kterým věk a zdravotní problémy 
neumožňují každodenní sociální kontakt. (red)

Šestnáctý ročník festivalu Stock Dobrohostov 
Festival, který od svého založení poskytuje pří-
ležitost k vystoupení zejména kapelám z okolí 
Havlíčkova Brodu, se potřetí koná jako dvou-
denní. O víkendu 20. a 21. srpna 2011 se bude 
na letním parketu v Dobrohostově u Havlíčkova 
Brodu střídat bigbít s dechovkou… Sobota je 
od 17 hodin až do jedné po půlnoci zasvěcena 
bigbítové hudbě a zahrají si zde kapely Fortu-
na, E.M.I.L., Bass Rock, Gradace, Karel Kahovec 
s GEORGE & BEATOVENS, S.D.A., Liquid Face. 
V neděli odpoledne od 14.00 do 18.40 hodin si 
milovníci dechovky užijí soubory Havlíčkobrod-
ská dvanáctka,, Božejáci, Rebelka a Vysočinka. 
Předprodej vstupenek od 20.7. v Městském 
informačním centru v Havlíčkově Brodě. Více 
informací na www.emilmusic.cz. 

X. Mezinárodní festival „Euromusette – goldentango“
Ve dnech 8. a 9. června 2011 se konal v Rajec-
kých Teplicích na Slovensku X. Mezinárodní 
akordeonový festival „Euromusette – golden-
tango“. Soutěž navštívili akordeonisté ze Sloven-
ské republiky, Polska, České republiky a Srbska. 
Z umělecké školy v Havlíčkově Brodě na Smeta-
nově náměstí se soutěže v sólové hře zúčastnilo 
5 žáků ze třídy paní učitelky Ivany Laštovičkové: 
Anna Zajíčková (O. kategorie), Ondřej Novák (I. 
kategorie), Jan Novák (II. kategorie), Markéta 
Laštovičková (VI. kategorie), Jana Blažková (VI. 
kategorie) a žákyně Nikol Kokrdová (III. katego-
rie) ze třídy paní učitelky Jitky Baštové z pobočky 
v Přibyslavi. Všichni výše jmenovaní si ve svých 
kategoriích z mezinárodní soutěže do ČR přivezli 
ocenění nejvyšší – umístění ve zlatém pásmu. 

Anna Zajíčková (O. kategorie) a Nikol Kokrdo-
vá (III. kategorie) navíc za svůj jedinečný výkon 
získaly cenu absolutního vítěze ve své kategorii. 
Akordeonová dua (M. Laštovičková a J. Blažko-
vá) a (Ž. Švecová a M. Laštovičková) vybojova-
la ve své kategorii a v konkurenci s nejlepšími 
zahraničními tělesy umístění ve zlatém pásmu 
komorní hry. Všem výše jmenovaným žákům  
a jejich paním učitelkám Ivaně Laštovičkové a Jit-
ce Baštové blahopřeji k mimořádnému úspěchu 
a zároveň jim děkuji za výbornou reprezentaci 
naší ZUŠ a města Havlíčkova Brodu na meziná-
rodní úrovni. Jindřich Macek, ředitel ZUŠ

Středisko rané péče 
Středisko sídlí v Havlíčkově Brodě jako jeden 
z projektů Oblastní charity Havlíčkův Brod  
a již od roku 2002 pomáhá rodinám na území 
celého kraje Vysočina. Raná péče je komplex-
ní pomoc rodinám, které pečují o miminko po 
předčasném nebo těžce probíhajícím porodu, 
je pomocí rodinám dětí se zdravotním postiže-
ním a ohroženým ve zdravém vývoji v rozmezí 
od narození do max. 7 let věku. Jedná se o bez-
platnou službu, která probíhá převážně v rodi-
nách klientů. Středisko poskytuje řadu služeb, 
jako je poradenství a odborné konzultace, 
pedagogicko-psychologické šetření, odborné 
vedení a pomoc rodičům při výchově, terape-
utické aktivity, rehabilitaci a další služby. Zajiš-
ťuje také půjčování stimulačních, didaktických 
pomůcek a výukových programů na CD, DVD.
Kontakt: PhDr. Irena Salaquardová, ve-
doucí Střediska rané péče. Horní 3118, HB,  
tel. 569 421 063, mobil: 777 736 06, e-mail:  
ranapece@charitahb.cz 

Dalších 9 červených kontejnerů přibylo na 
elektrošrot
V dubnových HB listech byl vložen leták kolektiv-
ního systému ASEKOL, který popisuje rozmístění 
prvních 9 ks separačních kontejnerů na drobná 
použitá elektrozařízení a baterie (tzv. elektro-
šrot) v našem městě. „Jde o systém zpětného 
odběru drobných použitých elektrozařízení a ba-
terií, se kterými není nyní nutné putovat na sběr-
ný dvůr,“ říká Beno Trávníček z odboru životního 
prostředí v Havlíčkově Brodě. „Je možné např. 
mobily, vysoušeče vlasů, kalkulačky, přehrávače, 
klávesnice, PC myši, varné konvice apod. zane-
chat na místě bližším k obydlí, nebo i v centru 
města. Interiérové nádoby pro tento materiál 
jsou již nějaký čas umístěny při vstupu do bu-
dovy městského úřadu V Rámech, Pražská a na 
Městském informačním centru (MIC). S oběma 
sběrnými dvory tak máme ve městě 14 těchto 
míst, pokud nepočítáme tento odběr přímo  
v prodejnách. Kromě toho na všech uvedených 
místech sbíráme do dalších nádob též použité 
úsporné žárovky a zářivky. Těch se tyto kontejne-
ry netýkají – jde o příliš křehký materiál,“ doplnil 
Trávníček. „Ještě jedna důležitá věc – ve městě 
již delší dobu slouží 10 červených nádob na sběr 
kovů, které jsme pořizovali ve standardní barvě 
v době, kdy jsme ještě netušili, že obdržíme od 
někoho zdarma červené kontejnery na elek-
trošrot. Kompletní náklady na pořízení nádob  
a jejich průběžný svoz k využití sebraného elek-
trošrotu do zpracoven nese systém ASEKOL, ni-
koliv město,“ upozornil Trávníček. Na to, do kte-
rého červeného kontejneru co patří, bude dobré 
dát pozor.  S. Pátková

Děti šly po stopách Karla Havlíčka 
Již tradičně připravují učitelky osmi mateřských 
škol sdružených v příspěvkové organizaci Korálky 
různé akce pro děti, např. Sportovní olympiádu 
na hřišti ZŠ Wolkerova, pohádkové dopoledne 
„Mámo, táto, dědo, babi, pojďte si dnes pohrát 
s námi“, výstavu dětských prací „Jak žijí mateřské 
školy“ v Muzeu Vysočiny nebo podvečerní běh 
brodským náměstím v rámci Evropského dne 
bez aut. Letos využily učitelky významných vý-
ročí Karla Havlíčka a připravily akci „Po stopách  
K. H. Borovského“. Na startu si děti obkreslily 
stopu své boty a převzaly mapu trasy. V průběhu 
cesty dolepovaly na každém stanovišti do mapy 
části portrétu K.H.B. Postupně se seznámily 
s Havlíčkovým domem, kašnou, radnicí s kostliv-
cem, Hnátovým kamenem a památníkem Hav-
líčkovy matky. Cíl cesty byl v parku Budoucnost 
u pomníku Karla Havlíčka, kde na všechny děti 
čekaly drobné odměny. „Věříme, že se tato akce 
všem zúčastněným líbila a obohatila všechny děti  
(a možná i jejich rodiče) o nové poznatky z his-
torie našeho města,“ řekla za všechny učitelky  
z Korálků Irena Koblížková. (red)
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Od každého trochu
25. výročí založení Klubu sběratelů 
v Havlíčkově Brodě
V roce 2010 si Klub sběratelů na své výroční 
schůzi připomněl 25. výročí své činnosti. 
Ve městě i okolí je mnoho sběratelů a jejich 
oborů – mince, medaile, papírové peníze, 
známky, starožitnosti, staré pohledy, různé 
modely, autogramy, odznaky, hračky, ubrous-
ky, různé obaly a jiné další rarity. „Sběratelství 
poskytuje člověku nejen širší poučení, nýbrž  
i rozptýlení a osvěžení a učí ho také systema-
tice v práci i úsudku. Zároveň sběratelská čin-
nost poskytuje asi tytéž prožitky, které lidé 
čerpají z jiných kulturních fondů. Sběratelství 
je tedy především ušlechtilou zábavou, která 
má v naší společnosti své opodstatnění,“ říká 
předseda klubu Adolf Otevřel. Havlíčkův Brod 
i region se může pochlubit osmkrát do roka 
Celostátním setkáním sběratelů, na kterém se 
potkávají účastníci z celé republiky i ze zahrani-
čí. Začátky klubu spadají do roku 1985. „Spolu 
se dvěma kolegy vojáky z povolání, kteří měli 
rovněž zájem o numismatiku, jsme se dozvě-
děli, že v  té době numismatická společnost 
v Jihlavě nepřijímala nové zájemce o členství. 
Klubová činnost je však pro sběratele důleži-
tá, proto jsem se obrátil na ředitele tehdejší-
ho SKP, pana Stejskala, který podpořil snahu  
o vytvoření všeobecného klubu sběratelů. Díky 
pochopení a podpoře, která trvá dodnes, jsme 
mohli 15. dubna 1985 oficiálně založit Klub 
sběratelů,“ popisuje první kroky Adolf Otevřel. 
Ustavující schůzka se konala v salonku Rozvoj, 
kde byl ustaven výbor ve složení: předseda Adolf 
Otevřel, místopředseda Karel Procházka a člen 
výboru pan Tomandl. „Tehdy byl přítomen jako 
přihlížející i Olda Špalda, který si jistě nepomys-
lel, že budeme společně za čtvrt století vzpomí-
nat na klubové začátky,“ dodává Otevřel. Později 
se výbor obměnil z důvodu služebního přemís-
tění členů do jiných posádek a přibyli další dva 
„kořenoví“ členové, pan Staněk a Duba. Díky 
propagaci v tisku a  regionální televizi se podařilo 
brzy navýšit členskou základnu až na 135 členů. 
Zároveň s rozšířením členské základny se rozvíje-
la bohatá činnost klubu. Z klubových schůzek se 
postupně staly celostátní sběratelské burzy, kte-
ré jsou oblíbené dodnes. „Je to mnoho organi-
zační práce, jako domluva termínů, zajištění tisku  
a vylepení plakátů, ale především obětavost při 
zabezpečení těchto akcí. Ocenění zaslouží pře-
devším pan Satrapa s panem Vincencem, kteří 
navíc dojížděli, dále se patří pochválit nejen 
výbor, a to především pana Staňka, ale i další 
jako je Jarda Podrázský, Špelda, Zabystrzan, Pa-
lán, Berky, Adamec, Duba, dr.Málek, Fučík, Loss  
a další, bez jejichž pomoci bychom některé akce 
nemohli uskutečnit,“ vypočítává Otevřel. Klub 
uspořádal asi čtyři tuzemské zájezdy do Holešo-
va a Děčína spojené s návštěvou kulturních pa-
mátek a tři zahraniční zájezdy do Drážďan, Sal-
cburku a Vídně. Nechyběly také přednášky, byla 
založena klubová knihovnička a vývěsní skřínka 
v Dolní ulici. Proběhla také výstava o sběratelství 
na Staré radnici.
Po roce 1990 se zmenšovala členská základna  
i bohatá klubová činnost. V devadesátých le-
tech vlivem celospolečenských změn Kulturní 
dům ruší zájmovou činnost z finančních a ji-
ných důvodů. Klub byl nucen se osamostatnit  
a zaregistrovat se jako společenství. „S tím 
výrazně pomohl pan notář Vondrák. Po usta-
vující schůzi výbor pracoval ve složení: já 
jako předseda, místopředseda a pokladník  
K. Staněk a člen výboru Jarda Podrázský. Naše 

další činnost pokračuje v mezích možností  
a velikosti členské základny,“ vypráví Otevřel. 
V posledních letech činnost spočívá na klubo-
vých schůzkách a stále úspěšných Celostátních 
sběratelských setkáních, na kterých je klub exis-
tenčně závislý. „Proto ještě jednou děkuji všem 
těm, kteří se aktivně podílejí na činnosti našeho 
klubu. Zároveň děkuji všem našim členům bez 
rozdílu za přátelské vztahy, které v klubu vždy 
panovaly s přáním, aby tyto vlastnosti byly za-
chovány i nadále,“ dodal předseda Klubu sběra-
telů Adolf Otevřel.  S. Pátková

DIABETICI nepřehlédněte!
Máte možnost nechat si zhotovit kožené 
boty vhodné pro diabetiky dle vlastního 

výběru. Lékař a pracovník obuvnické firmy 
bude přítomen ve čtvrtek 14. 7. v 10 hodin 

v zasedací místnosti městského úřadu 
V Rámech. 

(Vezměte s sebou občanský průkaz).

Výbor Svazu diabetiků

PODĚKOVÁNÍ
Děkuji upřímně všem, kteří mi přáli k mým 

květnovým sedmdesátinám.
Ivan Švec

U Palánů se diskutovalo o hostované spi-
sové službě
V sále restaurace U Palánů v Perknově proběh-
lo 15. června setkání starostů obcí patřících pod 
ORP (obec s rozšířenou působností) Havlíčkův 
Brod. Během této akce se sešli také uživatelé 
hostované spisové služby se zástupci dodava-
tele a pracovníky městského úřadu, kteří chod 
této služby zajišťují. Hostovaná spisová služba 
představuje pro obce možnost připojit se přímo 
ze svých počítačů na službu provozovanou na 
serveru městského úřadu v Havlíčkově Brodě. 
Uživatelé si především vyměnili zkušenosti se 
zavedením a dosavadním provozem této služby, 
nechyběla ani diskuze s dodavatelem na téma 
jejího dalšího rozvoje. Spisová služba byla obcím 
pořízena v rámci projektu dotovaného z integro-
vaného operačního programu EU částkou cca 
1 204 000 Kč. Celkové náklady dosahují 1 532 
364 Kč. (red)
Projekt: „II. – Řešení elektronické spisové služ-
by ORP Havlíčkův Brod a obcí ve spádovém ob-
vodu“, č. projektu: CZ.1.06/2.1.00/06.06698

Dobrovolnické centrum FOKUS Vysočina 
Od nového roku přivítalo dobrovolnické 
centrum 12 nových pomocníků. Celkem tak 
má 38 dobrovolníků, kteří za první čtvrtletí 
letošního roku odpracovali již 888 dobrovol-
nických hodin. V únoru centrum předávalo 
ceny Křesadlo – ceny pro obyčejné lidi, kteří 
dělají neobyčejné věci, a do soutěže bylo 
nominováno 7 zdejších dobrovolníků. 
„Jednou za 3 měsíce probíhá tzv. super-
vize, což je takové příjemné posezení při 
kávě pod vedením supervizorky Mgr. An-
drey Šeredové,“ říká koordinátora Veronika 
Štěpánková. Dobrovolníci přednesou té-
mata, která potřebují řešit nebo se podělí 
o zážitky. To jim dodává odvahu, kterou 
často při své práci potřebují. „Supervi-
ze je zpětná vazba jak mezi dobrovolníky  
a supervizorem, tak i mnou, koordinátor-
kou. Z několika posledních supervizí vyply-
nulo přání uspořádat supervizi v některé  
z přijímajících organizací, kam dobrovolníci 
docházejí za klienty,“ říká Veronika Štěpán-
ková. Vstříc jim vyšla ředitelka Domova pro 
seniory Reynkova v Havlíčkově Brodě, Mag-
da Kufrová a setkání skupinky dobrovolníků 
zde proběhlo 27. 5. Dobrovolníci se tak do-
stali do míst, která jim jsou jinak nepřístup-
ná. Další supervize je naplánována na září  
v Denním stacionáři v Chotěboři.
„Pokud někdo z Vás čtenářů o dobrovol-
nictví někdy uvažoval, určitě přijďte, jste 
vítáni. Dobrovolnictví má spoustu podob 
a někdy je to i příjemný relax,“ vzkazuje 
Veronika Štěpánková, koordinátorka DC. 
tel. 774 151 493, e-mail: dobrovolnicke.cen-
trum-chhb@seznam.cz   
 (red) foto Zdeněk Baloun

Smutná zpráva z Brielle 
Smutná zpráva dorazila z partnerského měs-
ta Brielle. Zemřela Lorette Masereeuw, členka  
a kontrabasistka hudební skupiny Folk Club Bri-
elle známé i v Havlíčkově Brodě. Hrála vždy se 
svými přáteli z FC Brielle na květnových trzích na 
náměstí i v parku, v několika školách i v domo-
vech důchodců. Mnozí její přátelé z Havlíčkova 
Brodu jsou zprávou zarmouceni a budou na 
sympatickou Lorette vzpomínat. (red)
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Historická paměť

Generál Karel Kutlvašr
Letošní podzim bude ve znamení oslav nejen 
havlíčkovských. Doufejme, že nejvýznamnější 
osobnost našeho města 19. století nezastíní vý-
znamné bojovníky za svobodu ze století dvacá-
tého. Na září a říjen připadá výročí dvou z nich, 
jejichž osudy a ještě více jména jsou si v lecčem 
podobná.
Jedním z nich je generál Karel Kuttelwascher, le-
tecké eso britského královského letectva (RAF) za 
druhé světové války, který se narodil 27. září 1916 
ve Svatém Kříži. Druhým je generál Karel Kutlvašr, 
u kterého si pro změnu budeme připomínat vý-
znamné výročí úmrtí. Karel Kutlvašr se narodil 27. 
ledna 1895 v Michalovicích u Německého Brodu 
jako šestý potomek Josefa a Marie Magdalény 
Kutlvašrových. Již v roce 1899 mu zemřel otec  
a Karel byl vychováván jen svojí matkou, která se 
sama starala o rodinný statek a šest dětí. Obec-
nou školu začal navštěvovat v rodných Michalo-
vicích a pokračoval na měšťance v Německém 
Brodě. Obchodní školu tamtéž ukončil s vyzna-
menáním v roce 1911. Po absolvování této školy 
nastoupil Karel k firmě Jenč v Humpolci, ale již  
12. 4. 1913 odcestoval do Ruska na „zkušenou“, 
kde se uchytil u firmy Vielwert a Dědina v Kyjevě. 
Tato firma se zabývala výrobou hospodářských 
strojů. O jeho těžkém postavení ve firmě svědčí 
dopis rodině z Kyjeva z jara 1914. V době vypuknutí  
1. světové války byl Karel stále v Kyjevě. Krajan-
ské organizace v tomto a dalších velkých ruských 
městech začaly organizovat odboj a nakonec se 
jim podařilo dosáhnout toho, že Rusko dovolilo 
Čechům a Slovákům vytvořit samostatnou Čes-
kou družinu. K jejímu založení došlo již na začátku 
srpna 1914.
Mezi prvními dobrovolníky, kteří se do této jed-
notky hlásili, byl i teprve devatenáctiletý Karel 
Kutlvašr. Jako střelec byl zapsán do 2. roty a s tou-
to jednotkou se 28. září 1914, na svatého Václa-
va, zúčastnil slavnostní přísahy České družiny na 
Sofijském náměstí v Kyjevě. Do bojů 1. světové 
války nastoupil v roli rozvědčíka. V červnu 1916 
byl rozkazem vrchního velitele armád západní 
fronty za hrdinství v bojích s nepřítelem povýšen 

do hodnosti praporčíka pěchoty. Druhý den pře-
vzal velení půlroty u 2. roty 1. československého 
střeleckého praporu Mistra Jana Husi, se kterou 
se podílel na Brusilovově ofenzívě. O kvalitách 
jeho činnosti svědčí obdržená vyznamenání: Řád 
sv. Stanislava 3. st. s meči a stuhou, Řád sv. Anny 
3. st. s meči a stuhou a povýšení do hodnosti 
podporučíka se staršinstvem. Před bitvou u Zbo-
rova se podporučík Kutlvašr stal velitelem 4. roty 
1. pluku čs. legií na Rusi  a obdržel Řád sv. Anny 
4. st. Této bitvy se rota Karla Kutlvašra zúčastni-
la jako praporní záloha, i přesto se však zapojila 
přímo do krvavých bojů. Za účast v bojích u Zbo-
rova, kde Karel Kutlvašr ztratil svého bratra a sám 
byl těžce raněn, obdržel Kříž sv. Jiří. K jednotce se 
vrátil po svém vyléčení. Po absolvování školy pro 
velitele praporu při štábu 1. československé divi-
ze v Polonoji se vrátil ke své 4. rotě, se kterou již 
v sestavě Československého armádního sboru na 
Rusi začal ústup z Kyjeva směr východ přes Sibiř  
a Francii zpět do vlasti. Během tohoto ústupu byl 
jmenován velitelem 3. praporu 1. čs. střeleckého 
pluku, kterému velel v bojích u Čerkadel, Simbir-
ska a Kazaně, kde utrpěl další zranění. Především 
u Kazaně, kam byl přemístěn generální štáb Rudé 
armády a kde byl uchováván ruský zlatý poklad, 
se prokázalo hrdinství a velitelský um mladého 
Kutlvašra, navíc účast v této bitvě umožnila T. G. 
Masarykovi vyjednat pro naši vlast uznání ze stra-
ny USA a dalších mocností.
Po sebevraždě generála Švece se stal Kutlvašr ve-
litelem prvního pluku a 18. 10. 1918 byl jmeno-
ván majorem a následně rozhodnutím ministra 
války M. R. Štefánika povýšen na podplukovníka. 
V tomto období převzal i velení skupiny zajišťující 
sibiřskou magistrálu v úseku Krasnojarska–Nižnij-
Udinsk. Pro ani ne čtyřiadvacetiletého mladíka 
to bylo skutečně nebývalé postavení. Po půl roce 
stráveném v Kamsku, kde se Karel Kutlvašr sezná-
mil se svojí budoucí manželkou, jež zde studovala 
dívčí gymnázium, se Kutlvašr spolu s plukem vy-
dal na cestu přes Irkutsk do Vladivostoku a od-
tud přes Hongkong, Singapur, Suez a Port Said do 
Terstu. 2. února 1920 dorazil Kutlvašr se svými vo-
jáky do Prahy. Zde je na Wilsonově nádraží oče-
kával ministr zahraničí Dr. Edvard Beneš, ministr 
obrany a brodský rodák Václav Klofáč, náčelník 
generálního štábu gen. Maurice Pellé, plk. Otakar 
Husák a další.
Karel Kutlvašr působil v československé armádě  
i v době první republiky. Byl v tomto období jme-
nován ve svých 33 letech do hodnosti brigádního 
generála a od roku 1934 působil v Hradci Králové, 
kde měl na starosti zajištění státní hranice. Mni-
chovská dohoda a vyhlášení Protektorátu však 
nedaly Kutlvašrovi příležitost znovu ukázat svůj 
velitelský um. Po březnu 1939 si našel civilní za-
městnání v Masarykových domovech v Krči. Tato 
práce mu umožnila zapojit se do odboje, v letech 
1942 až 1944 byl napojen na odbojovou organiza-
ci Lípa a po její likvidaci se přidal k organizaci pod 
vedením podplukovníka Františka Bürgera-Barto-
še. S generálem Bürgerem-Bartošem připravoval 
Karel Kutlvašr povstání v Praze. V hlavním měs-
tě byla na konci dubna vytvořena Česká národ-
ní rada, do jejíhož čela byl jmenován prof. PhDr. 
Albert Pražák, literární historik, vojenskou komisi 
ČNR vedl kpt. Jaromír Nechanský. Po vypuknutí 
Pražského povstání se za vůdce odboje a české-
ho národa prohlásila Česká národní rada, a to 
v době nepřítomnosti košické vlády a prezidenta 
dr. Edvarda Beneše. Vojensky však bylo povstání 
připraveno ze strany velitelství Bartoš neboli Vo-
jenského velitelství Velké Prahy, do jehož čela byl 
jmenován generál Karel Kutlvašr. Velitelství Velké 

Prahy si nečinilo žádné politické ambice a podří-
dilo se rozkazům ČNR. A tak paradoxně byl gene-
rál Kutlvašr podřízen kapitánovi Nechanskému. 
Velitelství Velké Prahy mělo již před povstáním 
vysledováno, kde se nacházejí největší nacistické 
vojenské síly v Praze a okolí. Dále mělo rozděle-
nou Prahu do jednotlivých úseků, které měli na 
starosti vojenští velitelé. Po vypuknutí povstání 
se Velitelství Velké Prahy snažilo za pomoci své 
dálnopisné a telefonní sítě zmapovat nepřehled-
nou situaci. Prvního momentu překvapení vyu-
žili povstalci k obsazení řady důležitých objektů, 
vedle budovy rozhlasu, ČTK a mostů přes Vltavu 
to byla pražská nádraží, hlavní pošta v Jindřišské 
ulici, telefonní centrála na Žižkově a holešovic-
ká elektrárna. Boj nebyl jednoduchý. Obzvláště  
6. a 7. května došlo k velkým střetům na mnoha 
místech Prahy a k velkým ztrátám na životech.  
7. května se Karel Kutlvašr zapojil do jednání mezi 
ČNR a Vlasovci, kdy i přes vážnou situaci, ve které 
se Praha nacházela, odmítl přijmutí pomoci od  
1. divize Ruské osvobozenecké armády. V tento 
den byla také podepsána kapitulace Německa 
v Remeši, o které se představitelé ČNR a Velitel-
ství Velké Prahy dozvěděli, a na základě této infor-
mace se rozhodli vyjednat kapitulaci s vojenskými 
představiteli v Praze tak, aby zbytečně nedochá-
zelo k dalším ztrátám na životech. 8. května došlo 
k jednání mezi vojenským velitelem Protektorá-
tu gen. Toussaintem a ČNR, kterého se účastnili  
i generál Kutlvašr a podplukovník Bürger-Bar-
toš. Výsledkem jednání byla kapitulace generála 
Toussainta a ukončení bojů v Praze.
Nutno však dodat, že ne všichni nacisté byli 
ochotni uposlechnout svých nadřízených. Někte-
ří, především příslušníci SS, nepřijali ani kapitu-
laci v Remeši ani kapitulaci generála Toussainta  
a bojovali dál. Tyto poslední bojové skupinky pak 
pomáhala českým občanům likvidovat Rudá ar-
máda, která dorazila do našeho hlavního města 
9. května. Generál Karel Kutlvašr se osobně zú-
častnil přivítání Rudé armády a generála Rybalka 
v Praze. Ačkoliv bychom očekávali, že díky svému 
působení v období povstání se dostane gen. Kutl-
vašrovi odměny, nestalo se tak.
 Alena Jindrová 
 (Pokračování příště)

Generál Karel Kutlvašr

Dopis Karla Kutlvašra manželce z vězení 
(zdroj: Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod)
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Na rozhovor do pražské kavárny Louvre přiběhla rovnou ze zkoušky Praž-
ského jara. Havlíčkobrodská rodačka Jana Kopicová, která začínala hrát na 
hoboj ve třídě Evy Rydlové na Základní umělecké škole na Smetanově náměs-
tí, se letos představila na zahajovacím koncertě tohoto prestižního českého 
festivalu. Hoboj ji doprovází přesně polovinu života, díky němu a své píli má 
za sebou úspěchy v hudebních soutěžích i zahraniční zkušenosti. Jednadva-
cetiletá Jana letos po šesti letech končí Pražskou konzervatoř a chystá se na 
Akademii múzických umění. Vedle studia a koncertní činnosti hru na hoboj  
a zobcovou flétnu vyučuje. 

„Jako malá jsem trpěla na časté rýmy, a kvůli tomu mě rodiče dali na zobco-
vou flétnu. Později jsem chtěla zkusit i flétnu příčnou, ale pan učitel Brožek se 
mi podíval na prsty, na zuby, a řekl: klarinet nebo hoboj. Byla jsem malá holka, 
líbilo se mi slovo hoboj a z nahrávky i jeho zvuk, tak jsem se rozhodla pro va-
riantu číslo dvě,“ vypráví s úsměvem dívka, která se hře na nástroj vyráběný 
nejčastěji z afrického tropického dřeva věnuje od čtvrté třídy. 
„V hudebce mi čím dál častěji říkali, že půjdu na konzervatoř, ale já jsem si 
nebyla jistá. Hraní mě bavilo jako kroužek, stejně jako třeba tancování, ale ne-
představovala jsem si, že bych šla na hudební školu. Zlom nastal ve chvíli, kdy 
jsem s rodiči jela na den otevřených dveří na Pražskou konzervatoř. Na hodině 
se mi věnoval Pavel Tylšar, můj nynější učitel, a hraní pod jeho vedením mě 
nadchlo. Úplně nejvíc mě ale hoboj chytl v prváku na konzervatoři – většina 
předmětů byla hudebních, pořád jsme hráli, slyšeli hudbu kolem sebe, chodili 
na koncerty. To mě úplně pohltilo.“ 
Už na základní škole se zúčastňovala soutěží ve hře na hoboj. „Na rozdíl od 
klavíristů, kteří mají třeba deset soutěží ročně, se hobojistů týká jen jediná,  
a to rovnou národní soutěž dechových nástrojů. Když jsem ji ve svých třinácti 
letech vyhrála, tak mě to hodně motivovalo,“ vzpomíná Jana na svůj první 
větší úspěch.
Další klání absolvovala už jako konzervatoristka. „Soutěž konzervatoří jsem 
vyhrála v letech 2006 a 2009, podruhé jsem si připsala dokonce titul abso-
lutního vítěze. Loni na podzim jsem skončila druhá na mezinárodní dechové 
soutěži v polské Wroclavi.“
S velkými hudebními tělesy spolupracuje Jana Kopicová pravidelně. „V sou-
časné době hraji s Pražskou komorní filharmonií, která jednou za rok vypisuje 
konkurzy pro studenty. Za celoroční hraní dostáváme nejen stipendium, ale 
také kurzy od předních hráčů. Koncertujeme v Čechách i v cizině,“ popisuje 
muzikantka s mnoha zahraničními zkušenostmi. „Loni v létě jsem s Orches-
trem mladých Evropské unie projela během pěti týdnů deset zemí. To byla 
obrovská škola. Zahrála jsem si po boku skvělých muzikantů z celé Evropy, 
zdokonalila si angličtinu, užila perfektní zázemí. Ještě předtím jsem se Sólis-
ty Evropy a Lucemburska navštívila Lucembursko, Polsko nebo Španělsko.“ 
Letošní léto stráví v Česku, protože dohrává koncerty s Pražskou komorní 
filharmonií a dokončuje školu. „Chci se jet zdokonalovat na hobojové kurzy  
a konečně být také doma déle než jen na víkend. Právě rodina mi poskytuje 
perfektní zázemí, díky kterému se můžu plně věnovat hudbě.“
Zda má raději hru sólovou nebo s orchestrem, říci nedokáže. Záleží prý na 
konkrétních kusech. „Ve hře v orchestru jsou takzvaná tutti místa, kde hraje 
celá dechová nebo dřevěná harmonie, takže každý hráč musí ubrat, aby příliš 

nevynikal. Stejně tak, když zní flétna a hoboj jen doprovází, se do toho nesmí 
příliš opírat. Ale i orchestrální hra má své velké výhody, skladatelé často pro 
hoboj psali krásná sóla, takže záleží jen na hobojistovi, jestli je „prodá“, nebo 
ne. Naopak v sólové hře musí hrát člověk od začátku do konce naplno a svoji 
pasáž krásně vynést.“

U příležitosti 200. výročí založení Pražské konzervatoře letos se školním or-
chestrem zahajovala Pražské jaro. „V Blaníku, šesté části Mé vlasti, je krásné 
sólo pro hoboj, ve kterém se vyžívám. Oba koncerty se povedly, byl to krásný 
pocit hrát v přímém přenosu. Navíc pro vyprodaný Obecní dům a pod taktov-
kou světově proslulého dirigenta Jiřího Bělohlávka.“
Hra na hoboj, dřevěný dechový nástroj složený ze tří částí, s sebou nese ne-
čekanou povinnost. Hobojisté si totiž musí sami vyrábět takzvaný strojek, bez 
kterého se nástroj nerozezní. „Strojek se vyrábí ze třtiny a skládá se ze dvou 
plátků svázaných k sobě. Základem je špánek, který se musí vyříznout, navá-
zat na trubičku, obmotat nití, a poté vyškrabávat. Hobojisté mají stále u sebe 
nůž, aby si strojek mohli upravovat podle aktuálních podmínek,“ líčí úskalí hry 
Jana Kopicová a očima kontroluje svůj nástroj, který si odložila na protější žid-
li. „Je to docela nejistota. Například loni jsme hráli jeden den v Německu, pak 
jsme přejeli do Amsterdamu, a hoboj se mi nerozehrál. Musela jsem strojek 
úplně přeškrábat, abych vůbec odehrála koncert. O den později jsme vystu-
povali v Polsku a tam to bylo zase úplně jiné. Hoboj je velmi citlivý na podnebí, 
vlhkost a nadmořskou výšku, takže pořád škrábeme,“ směje se Jana.
Na konzervatoři se všichni studenti dechů učí hrát na druhý nástroj, v případě 
hoboje je to anglický roh. „Když hrají v orchestru dva hoboje, první hráč má 
na starost jen hoboj, ale druhý ho střídá právě s anglickým rohem. Oba ná-
stroje si jsou hodně podobné, hraje se na ně stejnými hmaty, akorát anglický 
roh je malinko větší a má jiný strojek,“ vysvětluje Jana, která dosud hraje ještě 
na klavír. „Povinný jsme ho měli do čtvrtého ročníku, já mám ale výborného 
profesora Holeňu, tak jsem si hodinu týdně ještě ponechala.“
Co se týče repertoáru, nejraději má mladá hobojistka období romantismu  
a baroka. „Mamka by byla nejraději, kdybych hrála pořád jenom Mozarta, ale 
já mám ráda i Schumana, ať Roberta nebo jeho ženu Claru. Na romantických 
skladbách se člověk může vyřádit, dát jim vlastní hudební výraz. Na baroku 
mám ráda sonáty plné krásných ozdob. Barokní skladby pro hoboj se často 
hrají s cembalem, a to je opravdu nádhera.“
Vedle studia a koncertování učí Jana Kopicová na Základní umělecké škole 
v Praze Horních Počernicích. Na konzervatoř v patnácti odcházela právě s tím-
to úmyslem. „Mamka a sestra jsou učitelky a já jsem měla stejnou představu. 
V současné době učím dva dny v týdnu a moc mě to baví, děti mě naplňují. 
Kdybych ale učila celých pět pracovních dní, hraní by mi asi chybělo. Teď mi 
to naprosto vyhovuje,“ přemítá hudebnice a dodává, že skloubit všechny ak-
tivity je někdy obtížné. „Jeden den učím sedm hodin v kuse, druhý den osm 
hodin v kuse. Před tím jsem od osmi do půl druhé ve škole, takže je to docela 
náročné. Učení nechci šidit, snažím se děti naučit co nejvíc. Nejlepší jsou po-
chopitelně žáci, kteří hrají rádi a dobrovolně. Když je do hraní tlačí rodiče, je 
to znát.“
Volné chvíle tráví Jana ráda v Havlíčkově Brodě se svou rodinou a westíkem 
Benem, navštěvuje koncerty, nebo poslouchá hudbu. „Po Praze chodím se 
sluchátky v uších, kde mi hrají většinou skladby, které právě cvičím. Mám totiž 
hudební paměť, takže se poslechem učím. Kontakt se současnou hudbou si 
udržuji tím, že si pouštím rádio. Když jsem ale na konci dne přehraná, tak 
přijdu do bytu a nejraději poslouchám ticho.“
 Aneta Štefánková

Jana Kopicová
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Křížovka

Zelená linka Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplat-
ně hlásit závady týkající se 

údržby města (osvětlení, údrž-
ba komunikací a chodníků, 

veřejné zeleně) i veškeré při-
pomínky k práci Technických 
služeb (svoz odpadů apod.). 

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici  

na www.muhb.cz, 
Městském informačním 

centru a recepci Městského 
úřadu V Rámech.

Sňatky konané v měsíci 
červnu 2011 v Havl. Brodě 
(snoubenci, kteří dali souhlas 
se zveřejněním)
4. 6. 2011 – Okrouhlice, část Vadín
Martin Pavlíček, H. Brod 
Naďa Gibalová, Okrouhlice
4. 6. 2011 – Okrouhlička
Lukáš Hemerka, H. Brod 
Jana Nekolová, H. Brod
4. 6. 2011 – MěÚ H. Brod
Roman Pokorný, Dašice 
Kateřina Bajáková, H. Brod
Martin Jeřábek, H. Brod 
Renata Sommerová, H. Brod
Lubomír Kubát, H. Brod 
Miroslava Klofáčová, H. Brod
Michal Šimek, H. Brod 
Aneta Bártlová, Věž
Jiří Čáslavský, H. Brod 
Jana Váňová, Ledeč nad Sázavou
4. 6. 2011 – Štoky
Michal Vlach, Praha 5 
Veronika Soukupová, Praha 5
10. 6. 2011 – obřadní místnost HB
Luboš Kubík, Praha 8 
Jana Bergerová, H. Brod
11. 6. 2011 – Veselý Žďár
René Loučka, Jihlava 
Pavla Hodková, Jihlava
18. 6. 2011 – Okrouhlička
Roman Culka, H. Brod 
Karolína Vondráčková, H. Brod
18. 6. 2011 – Rozsochatec
Tomáš Kovařík, H. Brod 
Kateřina Brožová, H. Brod
18. 6. 2011 – obřadní místnost HB
Marian Steiner, Trhový Štěpánov 
Helena Sobotková, Chotěboř
Václav Radil, H. Brod 
Markéta Jiráčková, H. Brod
Roman Hulínský, Kámen 
Lenka Kadlecová, Kámen 
Stanislav Fikar, H. Brod 
Lucie Berková, H. Brod
Pavel Trojovský, Hradec Králové 
Eva Hladíková, H. Brod
Karel Koutný, H. Brod 
Hana Kubátová, H. Brod
25. 6.2011 – Herálec-Kamenice
Petr Furch, Uherčice 
Lenka Gregorová, Uherčice
25. 6. 2011 – Okrouhlička
Pavel Novák, Ždírec 
Marcela Lacková, Ždírec
25. 6. 2011 – Úsobí
Jakub Šimek, Jihlava 
Vendula Horáková, Veselý Žďár

V tajence je uveden citát F. A. Mauriaca.

Správné znění tajenky z čísla 6/2011 – Je lépe být nenáviděn než litován.
Správnou odpověď z 83 došlých vylosoval radní Libor Honzárek
Výhercem ceny je Miluše Nováková, Herálec-Boňkov
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu 
Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Pro vylosovaného 
výherce je připravena věcná cena. 
k vyzvednutí na Městském informačním centru, Havlíčkovo nám. 57 v pracovních dnech v 9–17 hodin.
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS Reynkova 3643 
13.7. Beseda se zaměstnanci muzea o Havl. Brodě, od 9.30 h. 
13.7. Grilování před DpS, od 14.00 h. 
20.7. Filmový klub – Chalupáři II, od 9.30 h. 
20.7. Výlet po okolí Havlíčkova Brodu, odjezd ve 13.00 h. 
22.7. Narozeninový klub – hraje p. Novotný, od 13.30 h. 
1.8. Keramická dílna, od 9.30 h. (1. sk.), od 13 h. (2. sk.) 
3.8. Sportovní odpoledne s hudbou, od 13.30 h. 
DPS U Kasáren 3504 
21.7. Nákupy v Lidlu, 8.00–10.00 h. 
Centrum pro seniory Reynkova 3879 
14.7. Společné malování, od 9.30 h. 
21.7. Hraní společenských her, od 9.30 h. 
28.7. Opékání špekáčků, od 13.00 h.

Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, P. Adamec, Hrozna-
ta Pavel, OPraem, vikář, e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., St a So 8 
h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 7.30, 9 a 18 h. Kostel sv. 
Vojtěcha Út 18 h. DD Na Výšině So 16 h. (kromě 2. soboty v 
měsíci, kdy je v DD U Panských ve 14 h.) 
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576,  
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Strážná 1364, Sobota 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Středa 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm, tel. 739 
244 611, e-mail: horni-krupa@evangnet.cz, http://horni-kru-
pa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 17.45 h. (dle 
dohody) Biblický kroužek pro děti: Čt 15.30 h. Mládež: Pá 20 
h. (dle dohody) 
Pravoslavná církev 
Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci vždy od 9 h. v 
kapli Svatého Kříže u ulice U Stadionu 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: vladimir.horsky@cb.cz, www.cb.cz/havlickuv.brod 
Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. Dorost: Pá 
16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Starokatolická církev 
farář Václav Pavlosek. Bohoslužby každou Ne od 9.30 h. 
nemocniční kaple Povýšení sv. Kříže v areálu Nemocnice HB 
Církev československá husitská 

B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429, 728 120 303 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. Boho-
služby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. V zimě se o 
nedělích scházíme k bohoslužbám na faře.  
Kolumbárium je otevřené od 8 do 17.30 hodin. Do schránek v 
kolumbáriu mohou ukládat urny s popelem svých zemřelých 
ti, kdo mají zájem o pronájem, nikoliv pouze věřící Církve 
československé husitské.

Fokus Vysočina 
středisko Havlíčkův Brod, Štáflova 2003 (budova naproti 
gymnáziu, 1. patro). Tel. 569 433 252 a 775 151 497, e-mail: 
stredisko.hb@fokusvysocina.cz, www.fokusvysocina.cz. 
Komunita (10.11. v 8.00) Volnočasové aktivity: Anglický 
jazyk (Po 13.30) Výtvarný kroužek (St 13.30) Německý jazyk 
(Čt 13.30) Ruční práce (Čt 14.30) Chráněná dílna rukodělná: 
Kokořínská 2704, tel. 569 420 660, 774 064 151, e-mail: 
dilny@fokusvysocina.cz Chráněná dílna – lesní četa: Štáflova 
2003, tel. 774 074 151, e-mail: dilny@fokusvysocina.cz Tým 
podpory v zaměstnávání: Štáflova 2003, tel. 569 433 253–4, 
774 151 497, 774 151 499, E-mail: agenturahb@fokusvysoci-
na.cz. Další akce: 9.6. výlet do Zruče n. Sáz., 23.6. výlet na Lip-
nici. Bližší informace na tel. č. 569 433 255 nebo 775 151 495

Vycházky s KČT 
9.7. – Přírodní park Balinské údolí. Odjezd vlakem v 6.58 h. 
do Vlčatína. Trasa 14 km. Celodenní výlet. Návrat po 16. h. 
13.7. – K prameni Šlapanky – EURORANDO. Odjezd vlakem 
v 8.05 h. do Bítovčic. Trasa 16 km. Celodenní výlet. Návrat po 
16. h. 
16.7. – Z Přibyslavi do Sázavy po nové cyklostezce. Odjezd 
vlakem v 7.50 h. do Přibyslavi. Trasa 11 km. 
20.7. Skřivánek–Okrouhlička–Úhořilka–Lípa. Odjezd auto-
busem v 8.00 h. z terminálu č. 16 do Skřivánku. Trasa 12 km, 
zkrácená 7 km. 
23.7. – Autobusový jednodenní zájezd Holašovice. Odjezd 
v 7.00 h. od VČE na Humpolecké ul. Jízdné 190 Kč. Přihlášky 
přijímají Míla Špačková a V. Trtíková. 
27.7. – Přes Valchu do Želiva. Odjezd vlakem v 6.30 h. do 
Humpolce. Trasa 13 km.  
30.7. – Z Říkonína. Odjezd vlakem v 7.50 h. do Říkonína. Trasa 
12 km. Celodenní výlet. Návrat po 16. h. 
3.8. – Do Přibyslavi. Odjezd autobusem v 6.25 h. z terminálu 
č. 1 do Cibotína. Zastávky: Ostrov v 6.30 h., Žižkov v 6.32 h. 
Trasa 12 km. 
6.8. – 17. Léto v Železných horách s trasami v okolí Doubravy 
– EURORANDO. Trasy: pěší – 7,15, 25, 35, 50 km, cyklo – 20, 
40, 80 km. Start od 6.00 h. hostinec „U Štefana“ Sobíňov. 
Kontakt: Jaroslav Jonák, Sopoty 206, 582 62 Sobíňov, tel. 
607 785 470. www.obecsobinov.cz. Odjezd vlakem v 6.47 h., 
R v 9.15 h. do Ždírce n. D. nebo v 10.17 h. 
8.8. – Informační schůzka pro účastníky zájezdu do Teplic-
Lázně. v 16 h. v restauraci ve Sportovní hale na Ledečské ul.  
10.8. – Babí lom. Odjezd vlakem R v 8.02 h. do Žďáru n.S. 
Dále os. vlakem do České. Náročnější trasa 10 km. Návrat 
v 17.14 h. Celodenní výlet. 

Úterní vycházky (rychlost 3 km/h.) 
12.7. – Z Okrouhlice do Okrouhlice. Odjezd vlakem v 8.57 h. 
do Okrouhlice. Trasa 7 km. 
19.7. – Z Kamenné do Dobronína. Odjezd vlakem v 8.05 h. 
do Kamenné. Trasa 6 km. 
26.7. – Okolo Ředkovského rybníka. Odjezd vlakem v 8.57 h. 
do Pohledě. Trasa 7 km. 
2.8. – Do Zahájí za Petrem. Odjezd vlakem v 10.01 h. do 
Chřenovic. Trasa 7 km. 
9.8. – Od Sázavy do Lipnice. Odjezd vlakem v 8.57 h. do 
Pohledě. Trasa 6 km.

Vycházky za úsměvem 
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. Odchod 
každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého autobusového 
nádraží v Havl. Brodě.

Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Pravidelné vyjížďky z HB. Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina 
Ostrov u rozcestníku cyklotras. Návrat vždy zpět do HB. 

Kdy a kam – cyklovyjížďky 
Čtvrteční cyklovyjížďky v 16 h. od kina Ostrov. 
www.kdyakamvhb.ic.cz

Pohybové studio RE-WELL Kokořín 
Kokořínská 2487, Havl. Brod, tel. 728 096 997, e-mail: rewell-
kokorin@seznam.cz, www.rewellkokorin.webnode.cz. BOSU, 
SMSystem- cvičení na páteř, Zumba, ZumbaGold Port de 
Bras, step-aerobik, kruhový trenink, spinning, pilates. Masáže: 
sportovní klasická, lávové kameny, lymfodrenáž(+ruční spuš-
tění), medová masáž, havajská masáž Lomi-lomi...

Cvičení jógy 
Nová tělocvična V Sadech, každé úterý 19–20 h. Cvičitelky: 
Vidnerová, Pavlíková. Podložku s sebou. Info: 721 713 677

ZUMBA – Jana Korejtková 
v ZŠ Sady Po od 19 h. ZŠ Wolkerova Čt od 17.30 h., Studio 
RE-WELL PÁ od 18 h. www.zumba.com

Sport pro všechny Výšina 
Cvičení v tělocvičnách základních škol, info: 604 593 216, 
verakosova@tiscali.cz

Smíšený pěvecký sbor Jasoň 
www.jasonhb.cz. Přijímáme nové členy, zkoušíme každou 
neděli 17–20 h. na Staré radnici v Havl. Brodě.

Klub Parkinson Havlíčkův Brod 
Cvičí každý čtvrtek od 9.00 h. v tělocvičně SPŠS 
Info na tel. 564 407 155, mobil: 604 416 635

Občanská poradna 
B. Němcové 188, 580 01 Havl. Brod, tel. 569 425 630, mobil: 
777 736 048, e-mail: poradna@charitahb.cz

Centrum pro zdravotně postižené kraje Vyso-
čina, pracoviště Havlíčkův Brod – Klub Klíček 
Dobrovského 2915, tel. 569 427 614, e-mail: czphbrod@
volny.cz, www.zdravotnepostizeni-vysocina.cz

Informační a poradenské centrum Vysočina 
ČSŽ  Horní 197, tel. 569 428 879, email: inpc.hb@csz.cz 
pro nezaměstnané a nezaměstnání ohrožené ženy a muže. 
Po, St  9–12 a 12.30–16 h. Út, Čt  9.00 – 12.00 h.

Středisko rané péče  
Horní 3118, PhDr. Irena Salaquardová, vedoucí Střediska 
rané péče, tel. 569 421 063, 777 741 449, e-mail: ranape-
ce@charitahb.cz

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h.  

domluvit telefonicky termín návštěvy
Aktuální nabídka pejsků na www.muhb.cz, sekce Útulek 

pro psy • Štěňátka – 2kluci, 2holky

Služby stomatologů  
16.–17.7. MUDr. Maštálka Jan, Ledeč nad Sázavou 
Habrecká 450, tel. 569 721 553  
23.–24.7. MUDr. Jáchym Pavel, Světlá nad Sázavou 
Lánecká 970, tel. 569 452 569 
30.–31.7. MUDr. Ryšavá Alena, Ledeč nad Sázavou 
Habrecká 450, tel. 569 721 509 
6.–7.8. MUDr. Swaczyna Kazimír, Okrouhlice 
Okrouhlice 186, tel. 569 489 174 
13.–14.8. MUDr. Kočová Jana, Ledeč nad Sázavou 
Habrecká 450, tel. 724 170 466  
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách a 
nedělích od 9 do 12 h. Aktuální informace o poho-
tovostních službách žádejte na recepci Nemocnice 
Havlíčkův Brod, tel. 569 472 111. Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: hlavní budova nemocnice – 569 472 499 
Pracovní dny 17–20 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–20 dospělí,  8–20 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost 
MVDr. Šťastný, MVDr. Doktor, MVDr. Plodíková – 
569 424 500, MVDr. Plodíková – 724 025 086
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Farmářský trh Koudelův talíř 
Havlíčkovo náměstí, 6. srpna od 8.00 do 12.00 h. 
prodej čerstvé zeleniny, ovoce, masa a dalších produktů 
českých zemědělců. Více na http://koudeluvtalir.muhb.cz

Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz, tel. 569 
400 499, fax: 569 400 490 
• Evropou křížem krážem (soutěž pro děti, červenec–srpen 
2011, Dět.odd. KKV)  
• Čtenáři na dovolené (fotografická soutěž, 15.6.–15.9., KKV)  
Upozornění 
11.–17.7. – knihovna bude z technických důvodů uzavřena 
11.–24.7. – hudební odd. bude z důvodu stěhovaní uzavřeno

Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galeriehb.cz,  
www.galeriehb.cz 
15.7.–4.9. – Karel Hyliš: Sochy, reliéfy, kresby – retrospektivní 
výstava sochařské tvorby pelhřimovského rodáka Karla Hyliše, 
který žije a pracuje v Havlíčkově Brodě

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz, e-mail: muzeum@
muzeumhb.cz 
15.7.–4.9. – Jiří Bašta: Epizody – kresby, malby, plastiky. 
Vernisáž v pátek 15.7. v 18 h.

Štáflova chalupa 
Kobzinové 2015, tel. 569 433 857, 604 130 962, www.antik-
hb.cz, e-mail: antikhb@seznam.cz, Po–Pá 13–17 h. So 9–12 h. 
Stálý prodej drobných dekoračních předmětů od tvůrců  
z regionu

Ateliér LR – Lucie Rabensová 
Havlíčkovo nám. 91, tel. 604 718 827, info@lucierabensova.
cz, www.lucierabensova.cz. Kurzy práce s pravou mozkovou 
hemisférou, arteterapie, interiéry 
Výuka během prázdnin – 12., 20. a 26.7. v 14–16 h. 
Keramika pro dospělé – pátek 13–18 h. 
Místo je nutné si rezervovat SMS předem

Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino divadlo 569 426 666, e-mail: kdost-
rov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
Program kina Ostrov 
11.–16.7. ve 20 h. – V peřině 
18.-20.7. ve 20 h. – Útěk ze Sibiře 
21.–23.7. ve 20 h. – Králova řeč 
25.–27.7. ve 20 h. – Lidice 
28.–29.7. v 19 h. – Čertova nevěsta 
1.–6.8. ve 20 h. – Westernstory 
11.–13.8. v 19.00 h. – Čertova nevěsta

Klub Čechovka 
Čechova ul. 3809, p. Jakub 
Baloun, tel. 724 764 875, e–mail: 
jakub.baloun@cechovka.cz, 
www.cechovka.cz 
předprodej vstupenek: CK B 
TRAVEL, Dolní ul.  
15.–17.7. – Literární Vysočina 
2011 – 9. ročník česko-slovenské-
ho literárního festivalu na téma 
Výstřední zábava ve středu Evro-
py. Koná se v Havlíčkově Brodě 
v Čechovce (také na počest 190. 
výročí narození K. H. Borovského 
*1821). Záštitu nad festivalem 
převzal Výbor pro vzdělávání, 
vědu, kulturu, lidská práva a 
petice Senátu PSP ČR. Info na 
www.literarnivysocina.com
Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.
cz – plavecký bazén, sauna, parní 
lázeň 569 424 545, fitnes, aero-
bic, solarium, masáže 569 424 
646, squash, salonek 569 424 
656, zimní stadion 569 422 512
Městské koupaliště 
Otevírací doba: Po–Pá 10–19 h. 
a So–Ne 9–19 h. 
Více info na www.tshb.cz
Krytý plavecký bazén 
 je z důvodu pravidelné letní údržby uzavřen do 15. 8.
Zimní stadion 
provoz ledové plochy od 25.7.
Solná jeskyně 
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz, tel. 
776 497 397. Po–Pá 9–11 a 13–18 h., So 9–12 h.
AZ CENTRUM Havlíčkův Brod 
AZ Centrum – středisko volného času, p.o. města Havl. Brod, 
Masarykova 2190, tel. 569 427 874, 569 426 248, e-mail: 
ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, www.ddm.hbnet.cz 
Volná místa na příměstských táborech: 
Indiánské léto 11.–15.7.2011 – vedoucí J.Korberová, 
Příměstský tábor 1.–5.8.2011 – vedoucí R.Kadlecová, 
Lovy beze zbraní 22.–26.8.2011 – vedoucí J.Korberová 
Volná místa na zahraničních rekreacích: 
Itálie-Caorle 12.–21.8.2011, 
Francie-Antibes – k moři i s kolem 9.–18.9.2011 
Připravujeme LETNÍ KERAMICKOU ŠKOLU ve dnech 23.8. – 
31.8.2011. Určeno pro dospělé vedoucí kroužků SVČ, ŠD, ŠK, 
NO a širokou veřejnost. Přihlášky p. Kadlecová, Cempírková 
AZ Centrum Havlíčkův Brod.

Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, e-mail: 
zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz. Od pondělí do 
pátku pravidelné programy v rámci otevírací doby 8–12 h. 
na ZŠ Nuselská 3240 v Havlíčkově Brodě. Přineste s sebou 
přezůvky pro sebe a své dítě. 
12.07. – Výlet do ZOO Jihlava 
18.07. 16 h. – FIMO – základní a pokračovací techniky Mille-
fiori z tvarovací hmoty. Výroba šperků a dekorování příborů, 
hrnků, klíčů, různých krabiček apod. 
21.07. 18.30 h. – ČCHI-KUNG – cvičení 
25.07. 16 h. – Batikování textilií 
26.07. – Výlet na Stvořidla 
01.08. 16 h. – Savování, malování a dekorování textilu 
09.08. – Výlet za zvířátky do pavlova 
11.08. 18.30 h. – ČCHI-KUNG – cvičení
MaMMacentrum 
Jahodova 2240, tel. 777 582 791, 777 011 921, e-mail: mam-
macentrum@seznam.cz, program na www.mammacentrum.
com. Služba pomoc v domácnosti – úklid domácností
Akce na letišti Havlíčkův Brod 
23.7. – Modeláři - závody historických modelů 
30.–31.7. – Seskoky parašutistů (www.profitandem.cz)
 Změna programu vyhrazena.


